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ÚŘAD INFORMUJE 

Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
rád bych Vám všem touto cestou poděkoval za důvěru, kterou jste mi pro-
jevili při letošních komunálních volbách. Velmi si vážím důvěry a věřím, že 
nové čtyřleté volební období bude minimálně tak úspěšné jako to minulé.
Máme před sebou opět nemalé cíle. Při čtení volebních materiálů jednot-
livých stran a uskupení jsem přesvědčen, že Vámi zvolení zastupitelé mají 
cíle, které jsou v mnohém shodné a že se dá na nich stavět. V budoucích 
letech se nutně musíme zaměřit hlavně na dopravní bezpečnost. K realizaci 
je připravené dopravní opatření „Na Růžku“, zároveň musíme urychleně 
s tím řešit Krausovu ulici. Zde bude vybudován nový chodník až ke školce. 
Bude rozšířen železniční přejezd tak, aby chodník nezasahoval do komuni-
kace pro vozidla. Spolu se střední školou řešíme celkově prostor mezi MŠ 
a internátem. Naší snahou je alespoň částečně zatrubit potok za lékárnou  
a vytvořit zde nová parkovací místa. Narážíme však na nesouhlasy dotče-
ných orgánů.
Další velkou akcí, která se dotkne rozpočtu městyse, bude rekonstrukce 
Náchodské ulice od Železňáku po Hronov. Investorem této akce bude Kraj, 
ovšem chodníky a jiná opatření, které chceme zároveň provést, již půjdou 
z naší kasy. A půjde o nemalé peníze. Nevíme, kdy se začne s realizací, jsme 
teprve na startu a nyní se soutěží projektant. Zřejmě realizace vyjde na dru-
hou půlku tohoto volebního období. Asi tak dopadneme jako v Hronově, 
kdy se akce Zbečník provádí právě ve volebním roce. Občané, kteří jsou 
touto stavbou nejvíce omezeni, spojují různé problémy s vedením města. 
Bohužel představitelé města jsou jim nejblíže a na nich si vylévají vztek. 
Jak píše moje kolegyně hronovská starostka, mnohokrát slyšela od stavařů 
větu: „Jen blázen by před volbami dělal takovouhle akci, která naštve (pou-
žili jiné slovo) tolik lidí. Já pevně věřím, že poříčští občané jsou jiní a chápu, 
že velká akce přináší velké problémy. Přesvědčili jsme se o tom při realizaci 
protipovodňových opatření.
V dopravních stavbách se dále chceme věnovat nebezpečným úsekům na 
„Dolejšáku“, Žďárecká ulice nutně potřebuje chodník. Samozřejmě nezapo-
meneme na opravy a rekonstrukce místních komunikací.
Financí nebude nikdy dost a musíme pečlivě zvažovat, kam je investovat. 
Chceme pokračovat v opravách naší základní školy – rekonstrukce sociál-
ních zařízení a potom fasáda, naše stoletá krasavice si to zaslouží.
Všechny tyto a jiné cíle by nebylo možné uskutečnit bez schopného a tvůr-
čího zastupitelstva. A já mám ve jménech nových a staronových jistotu. 
Jsem přesvědčen, že s tímto týmem lze dokázat hodně. Jaký bude výsledek, 
uvidíme za čtyři roky, kdy nám občané-voliči dají vysvědčení.
Na závěr bych chtěl poděkovat dvěma lidem, mým předchůdcům, kolegům 
a spolupracovníkům, paní Jitce Polické a panu Jiřímu Šulitkovi. Ano, byli to 
právě oni, kteří tu káru roztlačili, kteří psali dějiny novodobého samostat-
ného Velkého Poříčí. Chtělo by se říct, že skončila jedna éra, poprvé nejsou 
v zastupitelstvu. Ale není to tak, oba dále spolupracují, mají zájem o další 
budoucnost své obce a pomáhají nám dle svých možností. Ještě jednou, 
upřímně děkuji za všechno, co jste pro Velké Poříčí vykonali.
Přeji všem Poříčákům hezký závěr roku a zvu Vás na kulturní akce, které 
jsme pro Vás připravili.

Josef Král

Výtah z usnesení ze schůze Rady městyse Velké Poříčí 
Rada schválila: 
•	 Přidělení	obecního	bytu	č.	5	v čp.	45	od	1.	10.	2014	paní	J.
•	 Smlouvu	o	dílo	na	provedení	změny	ÚP	č.	4	s	Ing.	arch.	Karlem	Novot- 
 ným
•	 Rozpočtová	opatření	č.	6,	7
•	 Cenovou	 nabídku	 na	 vypracování	 projektových	 dokumentací	 na	 pro- 
	 dloužení	 komunikace	 „Na	 Kopci“	 k  čp.	 485,	 od	 Miloslava	 Kučery,	 
 PRODIS
•	 Zajištění	příjezdu	k čp.	485	po	dobu	zimního	období

•	 Cenovou	nabídku	na	provedení	dopravního	opatření	u	ZŠ	 společnosti	 
 CES-EKO, s. r. o. Velké Poříčí a jeho realizaci v plném rozsahu
•	 Průzkum	trhu	a	koupi	nového	zahradního	traktůrku	v cenové	relaci	100	 
	 –	150	tis.	Kč
•	 Neprodloužení	nájemní	smlouvy	na	obecní	byt	č.7	paní	S.
•	 Smlouvu	č.	14167903	o	poskytnutí	podpory	ze	Státního	fondu	životního 
  prostředí ČR (hasičská zbrojnice)
•	 Licenci	 k  provozování	 vnitrostátní	 autobusové	 dopravy	 pro	 dopravce 
 CDS s.r.o. Náchod na lince Náchod – Odolov
•	 Přijetí	 dotační	 podpory	 ze	 SFŽP	 ČR	 v	 rámci	 Operačního	 programu	 
 Životní prostředí (zametací vůz)
•	 Přechod	na	síťovou	verzi	programu	Gramis
•	 Cenovou	 nabídku	 na	 prodloužení	 zadání	 studie	 chodníku	 u	 komuni- 
 kace III. třídy Žďárecká
•	 Záměr	prodeje	pozemku	p.č.	 615/25,	 ostatní	plocha	o	 celkové	 výměře 
	 561	m2	v	k.ú.	Velké	Poříčí	
•	 Nákup	repasované	multikáry	dle	nabídky	firmy	SAS	Solnice
•	 Nenavýšení	cen	pro	občany	za	odvoz	komunálního	odpadu	pro	rok	2015	
•	 Uzavření	technického	dvora	od	1.	4.	2015	pro	ukládání	BIO	ODPADŮ

Rada pověřuje:
•	 Starostu	městyse	uzavřením	dohod	o	úhradě	nákladů	na	pořízení	změny 
	 č.	4	ÚP	s jednotlivými	žadateli

Rada doporučuje:
•	 Bezúplatný	převod	komunikace	 a	pozemku	p.č.	 1616	na	Městys	Velké 
 Poříčí

Usnesení z ustavujícího zasedání Zastupitelstva 
městyse Velké Poříčí, konaného 5. listopadu 2014 
Zastupitelstvo schválilo:
• Program ustavujícího zasedání zastupitelstva
• Ověřovatele zápisu p. Václava Cvejna a p. Miloše Drapače
• Členy volební komise ve složení: předseda p. Josef Vondra, členové  
 pí Dana Zimová a pí Petra Merklová
•	 V	souladu	s	§	84	odst.	2	písm.	k)	zákona	o	obcích,	že	pro	výkon	funkce 
 starosty a místostarosty budou zvolení členové zastupitelstva dlouhodobě  
 uvolněni
• Tajný způsob volby starosty, místostarosty a rady postupem uvedeným 
 předsedajícím
• Předložený volební řád 

Zvolilo:
Starostou městyse pana  Ing. Josefa Krále
Místostarostkou městyse paní  Mgr. Natašu Šancovou
Další členy rady městyse pana  Miloše Drapače
                                               pana  Ing. Antonína Krmaše 
                                               pana  Mgr. Rudolfa Volhejna

Záměr prodeje pozemku
Městys	Velké	Poříčí	nabízí	k prodeji	pozemek	p.	č.	615/25,	ost.	plocha	-	ze-
leň	v k.	ú.	Velké	Poříčí	o	výměře	561	m2.
Pozemek se nachází v ulici Dinterova (na novém sídlišti) a je určen k vý-
stavbě rodinného domu. Prodej se uskuteční obálkovou metodou a nejnižší 
podaná	cenová	nabídka	činí	520	Kč	za	1	m2	pozemku.	Majitel	bude	muset	
splnit podmínku výstavby domu a uskutečnění kolaudace do konce roku 
2017.
Zájemci mohou předat svoji nabídku v zalepené obálce s nápisem NEOT-
VÍRAT!	POZEMEK	p.	č.	615/25	do	31.	1.	2015	na	podatelně	úřadu	městyse.
Záměr	prodeje	byl	schválen	radou	městyse	dne	10.	11.	2014.

Informace o provozní době 
Upozorňujeme	občany,	 že	úřad i knihovna bude pro veřejnost uzavřen 
ve	středu	31.	12.	2014	a	v pátek	2.	1.	2015.
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Stavební akce
Křižovatka na Růžku a ulice Krausova
V průběhu	 let	 2013-2014	proběhla	na	 základě	připomínek	občanů	 a	 zá-
stupců střední školy řada jednání ohledně zvýšení bezpečnosti a přehled-
nosti v prostoru  křižovatky ulic Náchodská a Krausova,  „Růžek“ s důra-
zem na maximální bezpečnost pěších. Závěrem těchto jednání za účasti 
střední	školy,	Správy	silnic	Královéhradeckého	kraje,	Policie	ČR,	MÚ	Ná-

Volby do zastupitelstev obcí 10. 10. - 11. 10.2014
Obec Velké Poříčí - výběr kandidátní listiny

Zveme Vás na 
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
které se koná v pondělí 15. prosince 2014

od 16:30 hodin v sále Obecního domu
ve Velkém Poříčí
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chod - odboru dopravy, Městyse Velké Poříčí a odborného projektanta bylo 
zadáno vypracování projektové dokumentace, na kterou bylo následně 
vydáno platné stavební povolení. Akce je nyní připravena a pokud bude 
zastupitelstvem	zařazena	do	rozpočtu	městyse	pro	rok	2015,	měla	by	být	
realizována v  období letních prázdnin. Podrobně se s  navrženou rekon-
strukcí křižovatky můžete seznámit na webových stránkách městyse v části 
„Investiční projekty městyse“.
V ulici Krausova byla v letošním roce dokončena výstavba splaškové kana-
lizace. To byl základní předpoklad pro zahájení přípravných prací celkové 
revitalizace prostoru od křižovatky „Růžek“ po řadové garáže za mateř-
skou	školou.	Úřad	městyse	si	je	vědom	důležitostí	tohoto	prostoru	vzhle-
dem k umístění mateřské školy, střední školy, jejího internátu, železniční  
a autobusové zastávky. Odborný projektant silničních staveb pan Miloslav 
Kučera nyní dokončuje studii revitalizace uvedeného prostoru. Její veřejná 
prezentace se uskuteční v pondělí 12. ledna 2015 od 16.00 hodin ve spo-
lečenském sále Obecního domu.

Úpravy na dětském hřišti
V letošním roce jsme provedli drobné úpravy na dětském hřišti za základní 
školou, které jistě přispějí ke zpříjemnění návštěvy našeho hřiště. Veškeré 
dřevěné herní prvky i lavičky byly ošetřeny a opatřeny novým nátěrem. 
Vstup z  ulice Farní byl opatřen betonovými zatravňovacími dlaždicemi, 
stejně tak i vstup z ulice Školní, který byl navíc přesunut tak, aby vybíhají-
cí děti byly nasměřovány na chodník místo na komunikaci. Zatravňovací 
dlaždice jsou položeny před pevně umístěné lavičky. Drobné herní prvky 
jsou doplněny pružnou dopadovou plochou tak, aby nevznikala nepříjem-
ná blátivá místa.
Před zimním obdobím bude odstraněna nejstarší herní sestava „loď“, jejíž 
dřevěné nosné části jsou již dožilé. S ní bude zrušena písková dopadová 
plocha, která se i přes neustálou kontrolu pracovníků údržby bohužel často 
stávala „velmi nehygienickou“. 
Naším	cílem	je	tento	herní	prvek	v roce	2015	nahradit	novým.

Realizovaná dopravní opatření
V  lokalitě	 „Uličky“	 byla	 ve	 spolupráci	 s Dopravním	 inspektorátem	Poli-
cie ČR zřízena zóna s  předností zprava. Všechny vjezdy do této lokality 
jsou opatřeny dopravní značkou „Zóna s dopravním omezením“ se sym-
boly „Jiné nebezpečí“ a dodatkovou tabulkou s textem „Přednost zprava“  
a	„Omezením	rychlosti	na	30	km/h“.	Zároveň	je	na	každém	výjezdu	z loka-
lity umístěna dopravní značka „Konec zóny s dopravním omezením“. Při 
výjezdech na ulici Poříčskou jsou zachovány dopravní značky „Dej před-
nost v jízdě“.
Oba	mosty	při	vstupech	do	této	lokality	(V	Olšině	a	u	Glücků)	jsou	opat-
řeny značkami „Zákaz vjezdu všech vozidel v obou směrech“. Tato znač-
ka zakazuje i vjezd cyklistů. Ti by měli při přechodu lávky vést kolo. Toto 
opatření požadoval Dopravní inspektorát, protože šířky vozovky na obou 
lávkách nesplňují současné prostorové normy pro pohyb chodců a jízdu 
cyklistů	v obou	směrech.	U	lávky	V Olšině	je	navíc	doplněno	zábradlí	na	
obou březích a umístěna nádoba na posypový materiál, pro zajištění rychlé 
zimní údržby.

Druhé dopravní opatření je realizováno na základě připomínek ze zase-
dání	zastupitelstva	16.	6.	2014,	kde	bylo	poukázáno	na	nevhodné	parko-
vání podél živého plotu na náměstí před základní školou a tím na nebez-
pečný výjezd z  ulice Farní. Dále bylo navrženo odstranění živého plotu  
a využití této plochy k parkování. Tento návrh byl projednán s Dopravním 
inspektorátem, který požadoval vyhotovení jednoduché situace návrhu  
a zakreslení rozhledových trojúhelníků. Miloslav Kučera, PRODIS, auto-
rizovaný projektant silničních staveb, zapracoval do návrhu dva ostrůvky. 
První u obchodu, kterým upravuje výjezd z ulice Farní, kdy zužuje komu-
nikaci do dvou jízdních pruhů a vytváří tak bezpečné místo pro přechá-
zení. Druhý do ulice Poříčská, kde také zužuje silnici III. třídy do dvou 
jízdních pruhů a uzavírá prostor vyhrazený pro parkování. Dle norem pak 
navrhl projektant jedno místo vyhradit pro invalidy a tři místa pro stání 
vozidel. Tato stání jsou z důvodu zachování rozhledů při výjezdech z ulice 
Farní a Školní navržena jako podélná. Nyní velmi diskutovaná stání šikmá 
nemohla být z důvodů rozhledových poměrů navržena a následně tak ani 
provedena. Podrobně se s projektovou dokumentací akce můžete seznámit 
na webu městyse. Pro takto komplexně zpracovaný návrh se kladně vyjádřil 
Dopravní inspektorát Policie ČR i Správa silnic Královéhradeckého kraje. 
Takto navrženou a projednanou stavbu povolil Městský úřad Náchod, od-
bor	dopravy	a	silničního	hospodářství.	K dnešnímu	dni	(13.	11.	2014)	 je	
dopravní opatření stavebně dokončeno a čekáme jen na vyjádření Doprav-
ního inspektorátu Policie ČR k upřesnění návrhu vodorovného dopravního 
značení. 

Oprava lávky v uličkách
8.	 listopadu	 byla	 dokončena	 oprava	 lávky	 v  uličkách	 (u	 Glücků).	 O	 její	
opravě	rozhodla	rada	městyse	dne	23.	6.	2014,	kdy	vybrala	nabídku	Jana	
Fišera,	 IČ	13579401,	Hronov	na	nahrazení	betonové	mostovky	ocelovou	
roštovou konstrukcí.
V letošním roce tak byla realizována již oprava třetí mostovky lávek na řece 
Metuji („na dolejšáku“ u Rajsnerů, V Olšině a „v uličkách“). Pro příští rok 
zbývá dokončit opravu obou kamenných prvků na lávce V Olšině a pravé 
opěrné zdi u lávky v uličkách.

Prodloužení ulice Na Kopci
V měsíci říjnu bylo provedeno zaštěrkování prodloužení komunikace Na 
Kopci	k  čp.	 485.	 Jedná	 se	o	 akci,	 kterou	 schválilo	na	 svém	zasedání	dne	 
15.	9.	2014	zastupitelstvo	městyse.	Pozemky	potřebné	pro	tuto	stavbu	nyní	
převádějí jejich majitelé bezúplatně na Městys Velké Poříčí. Výstavba této 
části komunikace byla navržena a projednána z důvodu zajištění bezpeč-
ného	přístupu	k RD	čp.	485,	kdy	stávající	místní	komunikace	vedoucí	po	
hraně	svahu	nad	řekou	z	ulice	K Lípě	nevyhovuje	bezpečnému	příjezdu,	
zvláště složek Integrovaného záchranného systému. Dalším důvodem k to-
muto řešení bylo i porovnání nákladů na výstavbu nové místní komunikace 
v délce	46	metrů	z ulice	Na	Kopci	a	nákladů	na	rekonstrukci	stávající	míst-
ní	komunikaci	v délce	96	metrů,	pro	kterou	nejsou	k	dispozici	potřebné	
šířkové parametry a bylo by nutné zajistit výkupy soukromých pozemků. 
Stávající místní komunikace navíc vede po hraně svahu k řece Metuji a není 
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možné vyloučit budoucí požadavky na stabilizaci hrany svahu při rekon-
strukci komunikace. Ze stavebního hlediska je navržená varianta komu-
nikačního	připojení	RD	čp.	485	pro	správce	místních	komunikací	Městys	
Velké Poříčí jednoznačně ekonomicky výhodnější. 
Provoz pro motorová vozidla na nově vzniklé komunikaci bude omezen 
pouze	pro	zajištění	obsluhy	RD	čp.	485.	Průchod	chodců	a	provoz	cyklistů	
z ulice	K Lípě	do	ulice	Na	Kopci	nebude	nijak	omezován	a	bude	i	nadále	
umožněn.

Josef Vondra, stavební technik městyse

Komunální odpady a bioodpady v roce 2015
Informujeme občany, že ceny svozových známek za komunální odpad 
v  roce 2015 zůstanou na stejné úrovni jako v  roce 2014 (dle Dodatku  
č.	2	k OZV	č.	2/2009	o	poplatku	za	KO),	nebudou	se	 tedy	pro	rok	2015	
navyšovat.
Pro odkládání velkoobjemového odpadu slouží technický dvůr v ulici Ná-
chodská.
Otevřeno vždy 
První	sobotu	v měsíci		 	 	 9	-	11	h
a	každou	středu		 	 	 	 8	-	17	h	(1.	4.	–	30.11.)	
Změna	v zimním	období		 	 	 8	-	16	h	(1.	12.	–	25.	3.)

Provozní doba pro uložení větví, trávy a ostatního bioodpadu u arboristů:
Posledním otevřeným dnem k odložení bioodpadů v tomto roce byla so-
bota	29.	11.	2014.	
V zimním období bude zavřeno, otevřeno bude od 31. března 2015, kaž-
dé úterý a čtvrtek v době od 14 - 17 h, v sobotu 9 - 13 hodin (vč. svátků). 
Ještě chceme touto cestou spoluobčany informovat o provozování 2 kon-
tejnerů na oděvy, obuv a textil, které jsou umístěny na stanovištích v ul. 
Příčná	a	u	náměstí.	Tyto	kontejnery	provozuje	firma	Revenge,	a.s.	a	Měs-
tysi	 za	 jejich	umístění	 ročně	 zaplatí	 2.400	Kč.	Městys	 za	 odpady	 celkem	
doplácí vysokou částku, takže tuto, i když ne vysokou částku, zahrne do 
svých příjmů. Do těchto kontejnerů můžete odkládat oděvy, boty, měkké  
i tvrdé hračky, kabelky, bytový textil, prostěradla, přikrývky, povlečení atd. 
Firma Revenge podporuje činnost neziskových a charitativních organizací 
jako jsou například ADRA, středisko SOS pro vzájemnou pomoc obča-
nům,	CHARITA	Litomyšl,	Armáda	spásy	Šumperk,	Armáda	spásy	Brno,	
SOS textil Olomouc, Moment Ostrava, ČČK a mnoho dalších. Kontejnery 
jsou zde pro odkládání nepotřebných věcí hlavně v době mezi sbírkou po-
řádanou Diakonií Broumov. Chtěli bychom vás požádat, abyste v  jarním  
a podzimním období počítali s vyhlášením sbírky Diakonií Broumov a také 
jim něco odevzdali, aby mohla i nadále bez problémů fungovat. 
Děkujeme všem občanům, kteří touto formou pomáhají potřebným, dále 
děkujeme lidem, kteří separují odpad a pomáhají udržet městys v pořád-
ku a v neposlední řadě děkujeme zaměstnancům městyse, kteří nepořá-
dek po neukázněných uklízejí.

Táňa Šancová

Co mám dělat, když si měním adresu trvalého pobytu?
Už	od	poloviny	 roku	2012	 se	můžete	 spolehnout	na	 tzv.	 základní	 regist-
ry,	které	zajišťují,	že	už	nemusíte	obíhat	všechny	úřady	a	hlásit	změnu	na	
každém	úřadě	zvlášť.	Většina	úřadů	si	data,	která	potřebuje,	předává	díky	
registrům mezi sebou automaticky. 
Následujícím textem nás provede Jan Novák. 

První krok – místně příslušný obecní úřad. 
Jan Novák se přestěhoval. Jeho první zastávkou je obecní úřad v místě no-
vého trvalého pobytu. Vyplní tam a podepíše přihlašovací lístek k trvalé-
mu pobytu. Předloží platný občanský průkaz a doklad, který ho opravňuje 

užívat byt nebo dům (např. výpis z katastru nemovitostí, kupní smlouvu, 
nájemní smlouvu) anebo úředně ověřené písemné potvrzení oprávněné 
osoby (např. majitele nemovitosti) o souhlasu s ohlášením změny místa 
trvalého pobytu a opět doklad, který to dokazuje (např. výpis z katastru ne-
movitostí).	Úředně	ověřené	potvrzení	se	nevyžaduje	v	případě,	že	oprávně-
ná osoba potvrdí svůj souhlas na přihlašovacím tiskopisu přímo na úřadu  
a předloží i doklad o oprávněnosti užívání bytu či domu. 

Katastrální úřad 
Na katastrální úřad nemusí Jan Novák nic oznamovat. Data si tento úřad 
aktualizuje automaticky. Správnost nové adresy je možné ověřit na veřej-
ném portále Českého úřadu zeměměřického a katastrálního v sekci „Nahlí-
žení	do	katastru	nemovitostí“	http://nahlizenidokn.cuzk.cz/.	

Zdravotní pojišťovna 
I když jsou k základním registrům připojeny všechny tuzemské zdravotní 
pojišťovny,	stále	však	platí	pro	Jana	Nováka	oznamovací	povinnost	dle	zá-
kona	o	veřejném	zdravotním	pojištění.	Musí	tedy	do	30	dnů	od	přestěho-
vání	tuto	změnu	své	pojišťovně	oznámit	bez	ohledu	na	to,	zda	pojišťovna	
provede změnu sama. 

Finanční úřad 
Všechny	finanční	 úřady	 jsou	 k	 základním	 registrům	napojeny.	Dejte	 ale	
pozor	na	 to,	že	finanční	úřady	rozlišují,	 zda	v	daňovém	řízení	 je	daňový	
subjekt (v našem případě Jan Novák) registrován či nikoliv. Pokud Jan No-
vák	není	registrován,	postupuje	finanční	úřad	podle	daňového	řádu.	Tedy	
původně	místně	 příslušný	 finanční	 úřad	 zašle	 Janu	Novákovi	 oznámení	 
o změně místní příslušnosti (uvede, u kterého územního pracoviště přísluš-
ného	finančního	úřadu	bude	uložen	jeho	daňový	spis).	Pokud	se	však	jedná	
o	registrovaný	daňový	subjekt,	vydá	finanční	úřad	rozhodnutí	o	stanovení	
data konce místní příslušnosti a teprve tímto datem, tedy dnem výslov-
ně	uvedeným	v	tomto	rozhodnutí,	přechází	místní	příslušnost	na	finanční	
úřad podle nové adresy trvalého pobytu. 

Řidičský průkaz a registr vozidel 
Řidičský průkaz
Pokud Jan Novák mění adresu trvalého pobytu v rámci jedné obce, nemá 
povinnost tuto změnu oznamovat. Jestli se však Jan Novák stěhuje z jedné 
obce do druhé (v praxi častější případ), musí tuto změnu nahlásit do pěti 
pracovních dnů na příslušném obecním úřadu obce s rozšířenou působ-
ností tam, kam se přestěhoval. Za změnu údajů v řidičském průkaze zaplatí 
správní poplatek ve výši padesáti korun. 
Co	s	sebou?	Starý	řidičský	průkaz,	Občanský	průkaz,	Pasovou	fotografii	
Registr vozidel: 
Jestli Jan Novák vlastní automobil, bude ho čekat také cesta na registr vo-
zidel a v případě stěhování do jiného kraje i výměna registračních značek. 
Změnu	je	potřeba	nahlásit	nejpozději	do	10	pracovních	dnů	od	doby	změ-
ny adresy trvalého pobytu. Na správní poplatek si opět přichystá padesát 
korun. Následně bude vydáno nové osvědčení o registraci vozidla. 
Co s sebou? Velký i malý technický průkaz, Potvrzení o pojištění (zelenou 
kartu), Potvrzení o technické kontrole, Obě registrační značky z vozidla 
(v případě stěhování do jiného kraje). 
Při stěhování na území jiného kraje obdrží i nové registrační značky s da-
nou	krajskou	příslušností.	Správní	poplatky	činí	100	Kč	(50	Kč	za	změnu	
pobytu	a	50	Kč	za	změnu	registrační	značky).	Samotné	vydání	registrač-
ních značek je pak zdarma. 

Úřad práce. 
V oblasti státní sociální podpory (rodičovský příspěvek; přídavek na dítě; 
příspěvek na bydlení; porodné; pohřebné; dávky pěstounské péče; dávky 
pro osoby se zdravotním postižením atd.) získávají úřady práce údaje au-
tomaticky – vše si zkontrolují a evidují sami. Jestliže jde ale o další agen-
dy (pomoc v hmotné nouzi; podporu v nezaměstnanosti apod.), tam má 
z technických důvodů Jan Novák povinnost nahlásit změnu příslušnému 
kontaktnímu pracovišti úřadu práce. 

Upozorňujeme	občany,	že	od	1.	dubna	2015	již	nebude	možné	uklá-
dat bioodpady do technického dvora, ale pouze na místo bývalého 
koupaliště	v Lokvencově	Dole,	kde	vám	tyto	odpady	bude	odebírat	
firma	Arboristika.
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Živnostenský úřad
Živnostenskému úřadu nemusí Jan Novák, pokud podniká, žádnou změnu 
hlásit. Správnost nové adresy si může Jan Novák ověřit na veřejném portá-
lu	Ministerstva	průmyslu	a	obchodu	České	republiky	–	http://www.rzp.cz/
cgi-bin/aps_cacheWEB.sh?VSS_SERV=ZVWSBJFND.

Česká správa sociálního zabezpečení
V případě, že Jan Novák pobírá důchod, musí změnu nahlásit sám. Způsob 
hlášení změny u příjemců důchodu závisí na způsobu výplaty důchodu, tj. 
zda v hotovosti na pobočce pošty nebo na účet u peněžního ústavu. 
1. Jan Novák pobírá důchod na poště 
Pokud Janu Novákovi ČSSZ vyplácí důchod prostřednictvím pošty, změnu 
nahlásí na kterékoli poště, která převede výplatu důchodu na poštu v no-
vém místě trvalého pobytu a následně změnu adresy ohlásí ČSSZ. 
2. Jan Novák pobírá důchod na účet u banky 
Změnu musí Jan Novák nahlásit sám – třeba formou vlastnoručně pode-
psaného dopisu, v němž uvede svoje rodné číslo a novou adresu trvalého 
pobytu.	Ten	musí	poslat	na	adresu	ČSSZ,	Křížová	25,	Praha	5,	225	08.	Je	
možné však také použít formulář, který je k dispozici na webových strán-
kách ČSSZ a také na okresních správách sociálního zabezpečení. Ozná-
mení o změně je možné poslat též v elektronické podobě podepsaným 
uznávaným elektronickým podpisem na adresu e-podatelny: posta@cssz.
cz nebo datovou zprávou přes informační systém datových schránek do 
datové	schránky	ČSSZ:	ID	49kaiq3.	Jestli	Jan	Novák	pobírá	důchod	a	bydlí	 
v cizině, musí oznámit změnu adresy buďto písemnou formou vlastnoruč-
ně podepsaného dopisu, který zašle na výše uvedenou adresu ČSSZ (s tím, 
že do adresy připíše Oddělení výplat důchodů v oblasti mezinárodních dů-
chodových agend), nebo na výše uvedený e-mail či datovou schránku. 

Další instituce, kam Jan Novák musí zatím změnu trvalého pobytu hlásit
Jan Novák musí změnu i nadále ohlašovat především nestátním (komerč-
ním) subjektům. 
Jde především o: 
.	banky	(či	jiné	finanční	společnosti,	kde	má	Jan	Novák	např.	úvěr),	
. dodavatele elektrické energie, 
. plynárny, 
.	komerční	pojišťovny,	u	kterých	má	pojistku,	
. ošetřujícího lékaře, zubaře, 
. zaměstnavatele či školu, 
. poštu (v případě SIPO, placení televizních a rozhlasových poplatků), 
. telefonního operátora, atd. 

Připravujeme možnost, že i komerční subjekty budou napojeny na základní 
registry a občanům se tak v případě změny adresy trvalého pobytu zase  
o něco zjednoduší komunikace nejenom s orgány státní správy, ale rovněž 
i s komerčními subjekty. 

Zpracoval: Správa základních registrů a Ministerstvo vnitra ČR

Nové podmínky pro kácení stromů
S	účinností	nové	vyhlášky	o	ochraně	dřevin	a	jejich	kácení	se	od	1.	listopa-
du mění podmínky pro kácení stromů. Nově bude možné kácet bez povo-
lení ovocné dřeviny i u rekreačních objektů a v zahrádkářských koloniích, 
a to bez povolení. Naopak ostatní dřeviny s obvodem kmene větším než  
80	centimetrů	ve	výšce	130	centimetrů	budou	potřebovat	povolení.
Úprava	vyhlášky	zavádí	racionální	úpravu	ve	prospěch	obyvatel	obcí	a	je-
jich	zdravého	životního	prostředí.	Vyhláška	č.	222/2014	Sb.,	kterou	se	mění	
vyhláška	č.	189/2013	Sb.,	o	ochraně	dřevin	a	povolování	 jejich	kácení,	 je	
účinná	od	1.	listopadu.	Uplatní	se	tedy	již	o	letošním	podzimu.	Kácení	se	
totiž	doporučuje	v	období	vegetačního	klidu	(1.	listopadu	–	31.	března).
„Ke změnám jsme přistoupili z několika důvodů. Předchozí podoba vy-
hlášky diskriminovala vlastníky staveb pro rodinnou rekreaci a majitele za-
hrad	v	zahrádkářských	koloniích.	V	zahradách,	které	byly	definovány	jako	
pozemek u rodinného či bytového domu, stavebně oplocený a nepřístupný 
veřejnosti, bylo možné kácet všechny dřeviny bez povolení, ovšem tím pá-
dem nemohli žádné dřeviny kácet např. zahrádkáři či majitelé rekreačních 

objektů.	Navíc	vzhledem	k	nejasné	definici	došlo	v	některých	částech	re-
publiky ke značnému úbytku zeleně, obdrželi jsme mnoho stížností od ve-
řejnosti a také přímo od měst a obcí. Vyhláška vyvolávala i mnohé soused-
ské spory a administrativy úřadům naopak přibylo,“ vysvětluje náměstek 
ministra pro legislativu Vladimír F. Mana.
Vyhláška	upravuje	spornou	definici	zahrady,	která	se	nově	řídí	katastrem	
nemovitostí a zavádí tak možnost kácet ovocné dřeviny ve všech zahradách 
v obci, včetně většiny nádvoří, náměstí či parků, a to zcela bez povolení. 
Naopak povolení bude potřeba na kácení všech neovocných dřevin urči-
tých parametrů.
„Neovocné stromy v zahradách plní zásadní společenské funkce, jako je 
např. snížení prašnosti a hluku, produkce kyslíku atp. Je tedy i ve veřejném 
zájmu, aby se ke kácení přistupovalo s respektem,“ doplňuje náměstek mi-
nistra pro ochranu přírody Vladimír Dolejský.
O povolení pokácet neovocné dřeviny bude zapotřebí žádat u orgánu 
ochrany přírody (obecní či městský úřad), a to pro pokácení stromů s ob-
vodem	kmene	větším	než	80	centimetrů	ve	výšce	130	centimetrů.	Správní	
úkon	nebude	žadatele	stát	ani	korunu.	Obvykle	ve	lhůtě	30	dnů	bude	pak	
mít orgán ochrany přírody povinnost rozhodnout. Povolení bude nutné žá-
dat pouze pro vzrostlé neovocné dřeviny.

Věra Šimková

Vítání občánků
V sobotu	dne	4.	října	2014	jsme	v	sále	Obecního	domu	přivítali	nové	ob-
čánky Velkého Poříčí. Paní místostarostka Mgr. Nataša Šancová přivíta-
la a obdarovala drobnými dárečky šest holčiček a tři chlapce. Jednalo se  
o Nelu Sýkorovou, Kamilu Tomáškovou, Filipa Balcara, Terezu Polákovou, 
Julii	 Kramlovou,	 Lucii	 Líbalovou,	 Elen	 Krtičkovou,	 Jakuba	 Macháčka,	 
Antonína Klimeše.

Slavnostní přivítání proběhlo za hudebního doprovodu pana Mgr. Josefa  
Vlacha. Svým vystoupením nás potěšily děti z MŠ Velké Poříčí pod vede-
ním paní Baštové a paní Tiché. Děkujeme za milou atmosféru. Našim no-
vým občánkům a jejich rodičům přejeme hodně zdraví. 

Petra Merklová 

Rozhledna Slavíkov
V minulých číslech zpravodaje jsme několikrát informovali o výstavbě no-
vých rozhleden v Kladském pomezí. Zde vznikají celkem tři nové turistické 
cíle. Záměrem bylo obohatit náš kraj a nabídnout návštěvníkům úplně jiný 
a nový pohled na krásy Kladského pomezí a okolí.
Rozhledna na nejvyšším vrcholu Adršpašsko-teplických skal, na Čápu, je 
již více než měsíc v provozu. Nyní se dokončila rozhledna na Žernově. Slav-
nostně	byla	otevřena	30.	listopadu.
Poslední z trojice, nám nejbližší, je rozhledna na Slavíkově. Na vrcholu Sig-
nál vyrůstá rozhledna, která bude z této trojice nejvyšší. Vyhlídková plošina 
bude	ve	výšce	25,2	m.	Můžeme	 se	 těšit	na	krásné	výhledy	na	Krkonoše,	
Orlické hory, Stolové hory, Broumovské stěny, Ostaš atd. Samozřejmě bude 
z výšky vidět i Hronov a Velké Poříčí. 
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V této souvislosti Městys připravuje ve spolupráci s Klubem českých turistů 
vyznačení turistické trasy právě od rozhledny na Slavíkově dolů do Velkého 
Poříčí. Kolem vlakové zastávky, přes náměstí a letiště bude značená trasa 
pokračovat na Žďárky do Dolů a na Závrchy. Trasa se bude značit na jaře.
Rozhledna na Slavíkově bude slavnostně otevřena pravděpodobně v sobotu 
13.	12.	2014.	
O podrobnostech Vás budeme informovat.

Josef Král

Zametací stroj pro městys Velké Poříčí
Ve	čtvrtek	13.	listopadu	2014	jsme	od	zástupců	společnosti	MERKURIA	–	
ARTES	a.s.,	IČ	15062465,	Severní	971/19,	Hradec	Králové,	převzali	čisticí	
stroj	CITY	RANGER	3500	dánského	výrobce	Nilfisk.
Nákup zametacího stroje pro snížení prašnosti na místních komunika-
cích byl uskutečněn v rámci Operačního programu Životní prostředí – 
„CZ.1.02/2.1.00/14.26330	Zametací	stroj	pro	městys	Velké	Poříčí“.	O	podá-
ní žádosti o dotační prostředky na nákup zametacího stroje rozhodla Rada 
městyse	Velké	Poříčí	na	svém	zasedání	14.	4.	2014.	Projekční	a	administra-
tivní činnost při přípravě a realizaci projektu zajistila společnost Východo-
česká	rozvojová	s.r.o.,	IČ	28771044,	Sadová	1539,	Nové	Město	nad	Metují.	
V dubnu	a	květnu	2014	byla	společností	EMPLA	AG	s.r.o.,	IČ	25996240,	
Za	Škodovkou	305,	Hradec	Králové	vypracována	studie	proveditelnosti	–	
projekt snížení prašnosti v městysi Velkém Poříčí. Následně bylo zažádáno 
o	poskytnutí	podpory	na	SFŽP.	V měsíci	srpnu	a	září	2014	proběhlo	výbě-
rové řízení na dodavatele čisticího stroje. 

Náklady	na	nákup	zametacího	stroje	jsou	3.	052.	817,-	Kč.	Ze	zdrojů	Ev-
ropské	unie	bude	proplaceno	85	%,	ze	státního	rozpočtu	5	%	a	příspěvek	
městyse	Velké	Poříčí	činí	305.	283,-	Kč.
Z plánu ročního využití čistícího stroje, který vychází ze studie provedi-
telnosti podaného projektu vyplývají následující hodnoty. Délka všech 

komunikací ve Velkém Poříčí, které bude stroj obsluhovat je spočítána na  
22	km.	Frekvence	čištění	je	naplánována	v rozsahu	1	až	24	čištění	ročně	po	
dobu	cca	7	měsíců.	Délka	čištěných	úseků	komunikací	je	naplánována	na	
404	km/rok.	Samotné	čištění	bude	samozřejmě	prováděno	v obou	směrech	
a	celkové	délka	ročního	čištění	pak	tedy	činí	808	km.

Josef Vondra, stavební technik městyse

Co jsme zažili
Výlet pro seniory
Koncem září jsme se společně vypravili na výlet do Třebechovic p. Orebem. 
Prošli jsme se malou rovinatou oborou v Bědovicích s ochočenými divo-
čáky a zhlédli mnoho zajímavých řemesel ve skanzenu v Krňovicích. Po 
vydatném obědě jsme obdivovali unikátní Proboštův betlém v Třebecho-
vickém muzeu betlémů a nakonec navštívili zámek Doudleby nad Orlicí 
s minizoo v přilehlé hospodářské části. V příštím roce se budu těšit na další 
společný výlet.

A. Šimek

Taneční večer 14. 11. 2014
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Poděkování
Vážení spoluobčané – voliči.
Děkuji za Vaše hlasy, které jste mi v letošních komunálních volbách dali,  
a tím přispěli k  tomu, že jsem se stala členkou obecního zastupitelstva. 
Budu se snažit pracovat tak, abych Vaši důvěru nezklamala. Ač nejsem 
rodilá	„Poříčanda“,	na	obci,	ve	které	žiji	už	bezmála	32	let,	mi	záleží.	Pro-
to jsem také neváhala, když jsem byla oslovena, abych do zastupitelstva 
kandidovala. Věřím, že se nám v zastupitelstvu bude společně dařit a vždy 
najdeme cestu, jak věci řešit ku prospěchu nás všech. Myslím, že složení 
zastupitelstva tyto záruky dává.
V zastupitelstvu již nebudou pracovat pan Jiří Šulitka a paní Jitka Polická, 
dlouholetí představitelé obce. Touto cestou bych jim za sebe a věřím, že 
nejen za sebe, ráda poděkovala za jejich dosavadní práci pro Městys Velké 
Poříčí	a	jeho	občany.	Poděkování	si	zaslouží	po	právu,	neboť	jejich	znač-
ným přičiněním je Velké Poříčí obec, kde se dobře žije. Díky.
Přeji nám, aby Velké Poříčí vzkvétalo tak jako dosud!

Ivana Mitysková

Vážení spoluobčané,
připojuji se k paní Mityskové a děkuji všem svým voličům za podporu ve 
volbách. Velmi mě to těší a zároveň zavazuje k tomu, abych svoji práci vy-
konávala pro své spoluobčany co nejlépe. Také velice děkuji za mnohaletou 
a poctivou práci paní Jitce Polické a panu Jiřímu Šulitkovi. Hodně jste nás 
naučili	a	nastavili	pomyslnou	laťku	dost	vysoko.	Budeme	se	snažit	nezkla-
mat Vás ani ostatní v městysi.
Nakonec přeji všem obyvatelům Velkého Poříčí příjemně strávené nastá-
vající	vánoční	svátky	a	do	nového	roku	2015	hlavně	hodně	zdraví,	radosti	 
a spokojený život v našem městysi.

Táňa Šancová

Úsměv léčí
Již druhým rokem navštěvuji mateřské školky a základní školy s vzdělá-
vacím programem Zdravá Pětka, který je zaměřen na zdravý životní styl.  
V listopadu mě čekala návštěva Speciální mateřské školky v Hradci Krá-
lové, kam rodiče doprovází děti s mentálním postižením. Vím, že dětem 
větší radost než ovoce, udělá hračka. Jedinečné, ručně háčkované hračky 
mi ochotně poskytly babičky z Klubu seniorů ve Velkém Poříčí. Tímto bych 
jim ráda poděkovala nejen za sebe, ale především za děti, které měly jiskřič-
ky v očích a úsměv ve tváři a díky němu se staly zdravějšími. 
Děkuji	a	přeji 	všem	ať	je	radost	a	úsměv	provází	každý	den.	

Michaela Ječmínková

Klub ručních prací děkuje Diakonii Broumov za velkou zásilku mate-
riálu na pletení a háčkování. Děkuje také ostatním lidem, kteří přinesli 
zbytky vlny a bavlny k ručnímu zpracování. Výrobky z nich udělají 
radost především dětem.

 Táňa Thérová

Členové	MO	KDU-ČSL	přejí	všem	občanům	
městyse Velké Poříčí radostné prožití Vánoc 
a	zdraví	a	požehnání	v dalším	roce	2015.	

Poděkování
Velice děkujeme Klubu seniorů z Velkého Poříčí za krásné háčkované hrač-
ky, které pro nás jeho členky vlastnoručně vyrobily. Přejeme všem hodně 
zdraví, spokojenosti a chuti do tvořivé práce. 
Všem	krásné	Vánoce	a	hezký	rok	2015!
Za zaměstnance a děti z Domu dětí a mládeže Stonožka Nová Paka

Ivana Nováková

Vzpomínka na Josefa Pašťalku
Dne	 24.	 října	 nás	 opustil	 Josef	 PAŠŤALKA.	 Po	 krátké	 nemoci	 ve	 věku	 
86	let.	Těch	vrstevníků	už	je	v	Poříčí	poskrovnu	a	takových,	kteří	celý	život	
žijí zde, už opravdu jen pár. A on byl „Poříčák“ jak se patří.
Se svojí ženou k sobě patřili již od základní školy. Rodina, kterou založili, 
je kolem nich stmelená a mohou být na ni hrdi. Pro Pepíka rodina byla to 
nejcennější. A jeho všeobecná perfektnost ve všem konání byla obdivuhod-
ná. Takže mě ani nepřekvapilo, když mně se slzami v očích dcera Jana a syn 
Pepík sdělili, že svoje úmrtní oznámení si připravil sám. V té chvíli zvlhly 
i moje oči.
Jeho poslední článek v našem zpravodaji o Krausově ulici velmi potěšil 
pana Stránského. Je to vnuk pana Arnolda Krause a syn jeho dcery. Žije 
ve Francii. Je to asi měsíc, co se ozval telefonicky. Ještě jsem měl možnost 
to Josefovi vyřídit. Pan Stránský byl tady naposledy asi před dvěma lety. 
Pomáhal jsem s organizací, aby se mohl sejít se svou třídou. Tehdy Pepa 
Pašťalka	přinesl	snímky	z	jejich	dětství,	se	kterými	se	potěšili	a	zavzpomí-
nali.
Já nejsem pamětník, ale když jsem věděl, že na pozici starosty končím, tak 
jsem potřeboval dopsat kroniku. Věděl jsem o Pepovi, jak se umí písemně 
velmi dobře vyjadřovat a jaký má smysl pro organizování své rodinné kro-
niky. Musel jsem ho přesvědčovat, aby mně těch několik let dopsal. Podaři-
lo se. To byl především čas našeho bližšího seznámení. Museli jsme zkrát-
ka spolupracovat. Předtím to byla jen známost z autobusu. Pár pozdravů  
a zdvořilostní fráze. Teprve od této spolupráce, kdy jsem ho měl možnost 
poznat více, jsme se sblížili. A nyní vím, že i to bylo velmi málo.
Nedávno mně zavolala paní místostarostka Táňa Šancová a požádala mě, 
zda bych nenapsal do prosincového zpravodaje několik řádků jako vzpo-
mínku	na	pana	Pašťalku.	Termín	 jsem	už	ani	nevnímal,	protože	 jsem	se	
ihned rozhodl, že na to nestačím, že jako „nečistokrevný Velkopoříčák“ se 
k tomu nehodím. A vyslovil jsem ne. Přiznám však, že moje podvědomí 
mně ihned připomínalo, že jistou povinnost mám. Začal jsem probírat nej-
bližší vrstevníky a ty jsem později jmenoval paní Táně. Tak nějak zkráceně 
se	to	zase	vracelo	ke	mně.	Navrhl	jsem	totiž	Lumíra	Pražáka.	A	dodal	jsem,	
že s ním o tom promluvím sám. Jde o přímého potomka dvou významných 
občanů našeho městyse. A je uctivé a nutné je při této příležitosti připome-
nout.	Jeho	děda	byl	Josef	Pražák	starosta	1919-	1930	a	1931	–	1940.	Tedy	
dvacet let. Jeho otec Míra Pražák byl předsedou družstva Jednota a míst-
ní patriot ochotný spolupracovat s tělovýchovou, skautingem a vším, co 
mohlo	prospět	našemu	městysi	a	mládeži.	Sešli	jsme	se	s	Lumírem	dvakrát.	
Jednou u něj a jednou u mě. Bylo to velmi výživné. Skutečně jsem vždy 
pookřál. Dokonce mně půjčil na přečtení jedno číslo skautského občasníku 
„TOTEM“, který nazvali vzpomínkovým. Vzpomínkovým proto, že obsa-
hoval začátek v třicátých letech, válečné období včetně odvelení skupiny na 

Oddíl Skautů Velké Poříčí děkuje svým příznivcům za projevenou 
pomoc a všem spoluobčanům do nového roku přeje všechno dobré, 
hlavně  pevné zdraví.

Skauti Velké Poříčí
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zákopy k Olomouci. Pokračoval na skalách na Ostaši, Teplických skalách 
a	Adršpachu.	A	končí	setkáním	„Old	skautů“		31.	května	2000	zápisem	do	
pamětní knihy obce Velkého Poříčí v mé starostenské kanceláři.
Díky	za	 to,	Lumíre.	Přečetl	 jsem	to	 jedním	„hltem“.	Byly	 tam	články	ne-
podepsané a od různých autorů, ale redaktorská a organizační práce jasně 
vykazovala	„pašťalkovštinu“.
 S úctou, Pepo.
Co	 říci	 závěrem?	 Uvědomil	 jsem	 si,	 jaká	 krásná	 návaznost	 generací	 se	 
v	tomto	příběhu	prolíná.	Vždyť	velmi	vzpomínaný	Míra	Hrubý	byl	i	mým	
včelařským kamarádem a rádcem při renovaci mého bytu. Dokonce jsme 
si i tykali. Pochopil jsem i krásné vztahy mezi naší generací a Mírou Pražá-
kem.	Lituji,	že	jsem	už	nestihl	zavzpomínat	s	některými	dalšími,	s	kterými	
jsem se dobře znal, a kteří z této skupiny Poříčáků, byli do jisté míry i mými 
kolegy a dnes už nejsou mezi námi.
Myslím, že po doplnění těchto informací jsem se stal zase víc „Poříčákem“. 
A některé záležitosti, co jsme si nepořídili vyjasnit, dořešíme až tam..., 
Josefe.

Jiří Šulitka - exstarosta

Až nás bude bolet zub

6.12.	a	7.12. MUDr.	Jiří	Sedláček
Kostelecká	1204,	Náchod 491 426 926

13.12.	a	14.12.	 MUDr.	Simona	Ságlová	Ph.D.
ZŠ Malecí, Nové Město n. M. 491 520	373

20.12	a	21.12. MUDr.	Vladimír	Semerák
Denisovo	nábřeží	665,	Náchod 491 424 921

24.12. MUDr.	Jan	Klimek
Českých	bratří	407,	Náchod 491 427 603

25.12. MUDr.	Vlasta	Hýblová
Hálkova	367,	Náchod 491 428 636

26.12. MUDr.	Milan	Hýbl
Hálkova	367,	Náchod 491 428 636

27.12.	a	28.12. MUDr.	Jan	Šnajdr
Náchodská	548,	Velké	Poříčí

491 482	850
777 905	047

1.1.	2015 MUDr.	Blanka	Hulánová
Smetanova	144,	Nové	Město	n.	M. 491 428	502

3.1.	a	4.1.	2015 MUDr.	Jana	Šnajdrová
Náchodská	548,	Velké	Poříčí 491 482	850

ordinační	hodiny:	sobota,	neděle,	svátek	08.00	-	12.00	hod.

Zámecký bál
Podzim už se nachýlil ke svému konci. Než ale nastane pro děti to nej-
krásnější období, setkání s Mikulášem, čertem, andělem a hlavně tajemné 
vánoční těšení, vzpomeňme na to, co jsme v podzimních měsících prožili.
Nejprve jsme byli na náchodském zámku. Menší děti jely autobusem až 
na místo, ty starší cestovaly vláčkem. Zámecká průvodkyně nás provedla 
všemi komnatami. Viděli jsme krásné šaty pro princezny, meče a zbroj pro 
prince a rytíře, stoly nachystané na hostinu. Z obrazů na zdech se na nás 
usmívali vznešené dámy a pánové. Podívali jsme se také k oboře s daň-
ky a muflony. Ráno nám počasí příliš nepřálo, ale když jsme se rozhlíželi 
ze zámecké terasy, byl už Náchod zalitý sluníčkem. Škoda jen, že sluníčko 
nevytáhlo	z	pelíšku	medvědy	Ludvíka	a	Dášu,	abychom	se	 s	nimi	mohli	
pozdravit.
Hned	po	výletě	nás	ve	školce	na	zahradě	navštívil	 sokolník.	Ukázal	nám	
několik dravců, kteří nám neslyšně přelétali nad hlavami. Kdo měl zájem, 
mohl si toho nejmenšího nechat sednout na ruku. Po dravcích se nám 
předvedl čáp a liška.

Hlavní podzimní akcí byl zámecký bál. Děti se na něj už dlouho dopředu 
těšily a vypravovaly si, za co půjdou převlečené. Sešli jsme se v sále Obec-
ního domu, kde nám žáci ze základní školy zahráli pohádku O šípkové Rů-
žence.	Moc	jim	za	to	děkujeme.	Se	svým	pořadem	Lidová	písnička	vystou-
pila	paní	Lída	Heligerová.
A pak už začal bál. V jednom kole tancovaly krásné princezny, sliční prin-
cové i odvážní rytíři. Dalo by se říci, že protancovaly nejedny střevíčky, 
protože tance nebylo konce. Všichni si to moc užili. Prvního prosince nás 
čeká výlet na Potštejn s pohádkou a sladkou hostinou.
Pěvecký sboreček naší školky Beránek se už pilně připravuje na předvánoč-
ní vystoupení, která budou: 
-	23.	listopadu	na	Vánočních	trzích
-	30.	listopadu	na	Adventním	koncertě	v	Jiráskově	divadle	v	Hronově
-	17.	prosince	na	Vánočním	cinkání	na	náměstí	ve	Velkém	Poříčí
-	21.	prosince	při	Živém	Betlému	na	poříčském	náměstí

Kolektiv mateřské školy přeje všem krásné a spokojené Vánoce, hodně 
zdraví a úspěchu v novém roce 2015.

Radka Nováková

Škola pro každého
Využili jsme teplých podzimních dnů a rozjeli se poznávat Královéhra-
decký kraj. Naši žáci zavítali do hradecké Hvězdárny a elektrárny Hučák 
na	břehu	Labe,	 ochutnali	 perník	 v	Rábech	u	Pardubic	 a	 cestovali	 v	 čase	 
v pravěké vesnici ve Všestarech. S potěšením jsme se zúčastnili programů 
revitalizace Broumovska, které pořádalo Vzdělávací a kulturní centrum 
Klášter Broumov. Zajímavá a hravá byla interaktivní výstava v rámci akce 
Play Broumovsko. Nezapomínáme ani na hlavní město Prahu, kam směřo-
vala přírodovědná exkurze pro nejstarší ročníky.
Téměř každý týden jsme vysílali své zástupce na sportovní soutěže do Ná-
choda (Minifotbal, Běh do zámeckých schodů) a Police nad Metují (Flor-
bal, Přespolní běh). Pro školy našeho regionu jsme pořádali okrskové kolo 
ve florbalu pro kategorii H III. Pochvalu si zaslouží všichni, kteří se hýbali 
víc, než museli. 
Koncem října vyhlásil žákovský parlament soutěž o nejhezčí halloweenskou 
masku	a	strašidlo.	Všechny	třídy	1.	stupně	vymyslely	nápadité	a	vtipné	kos-
týmy. Bylo vidět, že se doma tvořilo a pomáhalo. Obličeje dětí zářily radostí 
a s pýchou si prohlížely své oblečky. Děkujeme rodinám za spolupráci, moc 

ŠKOLY MĚSTYSE 
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si toho vážíme. Na 2. stupni se „pohly ledy“ a do soutěže se zapojil poměr-
ně velký počet těch starších a zkušenějších teenagerů. Vypadali opravdu 
dobře. Originální maskou překvapila Nikola Prouzová, byla hrůzostrašně 
krásná. Beseda o myslivosti J. Prouzy zaujala děti ve školní družině, děku-
jeme za čas a pěkný zážitek. Před námi je setkání se spisovatelkou Petrou 
Braunovou,	která	se	trefila	do	vkusu	dnešních	malých	čtenářů.	Její	knížky	
děti baví a rády je čtou. Těšíme se na vzájemné poznávání u nás ve škole.

Máme za sebou první čtvrtletí školní práce. Prvňáčci si už na nový režim 
zvykli a úspěšně se jim daří překonávat všechny nástrahy matematiky  
a češtiny. Čas ubíhá hodně rychle. Zanedlouho přivítáme nové předškoláky 
a jejich rodiče. Připravili jsme pro ně prohlídku školní budovy, mohou vy-
užít možnosti navštívit výuku v jakékoliv třídě a získat tak představu, jaké 
nároky jsou kladeny na naše žáky. Tímto zveme i rodiče a prarodiče našich 
současných	žáků,	přijďte	se	k	nám	podívat	16.	prosince	na	Den	otevřených	
dveří.

Jana Vitverová

Zprávy ze školní jídelny
Alergeny ve školní jídelně
Rozšiřování potravinových alergií v posledních letech vzbudilo velikou po-
zornost. Dle provedených studií trpí potravinovou alergií nebo intolerancí 
3-4%	dospělé	populace	a	7-8%	dětí.	Osoby	trpící	nějakou	formou	potra-
vinové alergie musí danou potravinu ze svého jídelníčku úplně vyloučit, 
v případě intolerance značně omezit její konzumaci. Pro tyto osoby je ve-
lice důležité znát přesné složení potravin. Z tohoto důvodu se klade velký 
důraz na značení potravin.
Od	13.	prosince	2014	nabývá	účinnosti	Nařízení	Evropského	parlamentu	
a	Rady	(EU)	č.	1169/2011	z roku	2011	o	poskytování	informací	o	potravi-
nách spotřebitelům. Co to konkrétně znamená pro školní jídelny? Školním 
jídelnám, ale i restauracím, nemocnicím, bufetům a dalším gastronomic-
kým zařízením vzniká nová povinnost informovat strávníka o alergenech 
obsažených v připravovaných jídlech. Alergická reakce může být vyvolá-
na různými látkami. Avšak evropští úředníci stanovili následující seznam  
14 alergenů:
1.	obiloviny	obsahující	lepek
2. korýši
3.	vejce
4.	ryby
5.	arašídy
6.	sója
7.	mléko
8.	skořápkové	plody	(ořechy)
Jak bude značení probíhat v praxi v naší školní jídelně? Alergeny budou 
od prosince uváděny na jídelním lístku v objednávacím boxu, v jídelníčku 

na internetu a v tištěné verzi jídelníčku vyvěšeném přímo ve školní jídelně 
na	nástěnce.	U	daného	pokrmu	bude	uveden	číselný	kód	alergenu	a	pod	
jídelníčkem budou vysvětlivky, co se pod kterým kódem skrývá. Znače-
ní alergenu není povinné, pokud je název alergenu uveden přímo v názvu 
pokrmu, např. celerová polévka, ořechový dort apod. Naopak je uváděno 
i stopové množství alergenu obsažené v pokrmu. Pokud bude mít strávník 
zájem o podrobnější informace o obsahu alergenů, tak budou k dispozici  
u vedoucí školní jídelny.

Ing. Michaela Janoušková, vedoucí školní jídelny

ZUŠ Hronov
Koncert žáků Pražské konzervatoře
V úterý	4.	11.	2014	od	17:00	se	v Malém	sále	Jiráskova	divadla	v Hronově	
konal koncert hornové třídy prof. Petra Hernycha z Pražské konzervatoře. 
Zároveň vystoupili žáci naší školy ze třídy Miloše Meiera. Připojuji ohlas 
prof. Hernycha na tento koncert:
Na cestu do Hronova jsem se, jako východočeský rodák, těšil už od okamži-
ku, kdy se naše malá kulturní akce začala připravovat. S učitelem hronovské 
základní umělecké školy, panem Milošem Meierem a jeho dcerou Zuzanou, 
mladou šikovnou hornistkou, jsme nejen řešili její přípravu na přijímací 
zkoušky na konzervatoř, ale vznikla i myšlenka uspořádat společné vystoupe-
ní studentů oboru lesní roh z Pražské konzervatoře a žáků žesťového oddělení 
ZUŠ, kde pan Meier působí. 
Minulý týden v úterý 4. 11. 2014 se tento koncert uskutečnil v malém sále Ji-
ráskova divadla. Na pódiu se střídali ti nejmenší hudebníci – začínající „fan-
dové“ žesťových nástrojů – s budoucími profesionály – studentkami již zmí-
něné Pražské konzervatoře. Během plejády těch nejmladších jsem si uvědomil 
svůj respekt k práci p. Meiera, tohoto klasického kantora v nejlepším smyslu 
slova, který bez ohledu na svoji původní specializaci hráče na lesní roh připra-
vuje své žáky pro všechny obory – mladé trumpetisty, hornisty, trombonisty 
i tubisty. Z jejich výkonů bylo zřejmé, že cílem výuky není jen mechanicky 
ovládnout nástroj, ale především opravdová hudební výchova, tedy umění 
vzbudit v dětech lásku k hudbě bez ohledu na obor. Toto se nejvíc projevilo na 
konci koncertu, při vystoupení žesťové harmonie. Takové zaujetí a nadšení 
pro věc jsem už dlouho neviděl…
V posledních letech pedagogové konzervatoří cítí úbytek studentů v žesťových 
oborech. Přál bych si, aby se díky práci takových učitelů, jakým je p. Meier, 
tento trend obrátil a aby kdysi běžný jev – dechový orchestr v každém větším 
městě – už nebyl jen výjimečným úkazem. Jen výborní učitelé dokáží děti vést 
k výborným výsledkům; na ZUŠ v Hronově se to zjevně daří!
Petr Hernych, pedagog Pražské konzervatoře, člen Symfonického orchestru 
hlavního města Prahy FOK

Vánoční koncert trochu jinak
Letošní	vánoční	koncert	bude	mít	formu	hry	se	zpěvem	a	tancem	s	názvem	
„O andělském putování a lidském napravení aneb Jak lidé málem zapo-
mněli na Vánoce“. Na přípravě tohoto představení spolupracují všechny 
obory naší školy – hudební, taneční i výtvarný. Pro muzikanty, zpěváky  
a tanečníky je to velmi dobrá zkušenost, protože se učí spolupracovat, ka-

zleva Michaela Kozojedová, Hana Mikulová, Zuzana Meierová

9.	celer
10.	hořčice
11.	seznam
12.	oxid	siřičitý	a	siřičitany	
						v koncentracích	vyšších	10mg
13.	vlčí	bob	(lupina)
14.	měkkýši

Zápis pro školní rok 2015/2016 
se bude konat dne 28. ledna 2015 od 14.00 hodin 

v přízemí školy. 
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ždý	přispěje	svým	dílem	k úspěšné	realizaci,	ať	už	bude	v orchestřišti	nebo	
na	jevišti,	ať	už	hereckou	akcí,	hrou	na	nástroj,	zpěvem	nebo	tancem.	Na	
výtvarnících bude výroba veškerých divadelních rekvizit.
Příprava je sice náročná, ale všichni se na představení moc těšíme. Čekají 
nás	zkoušky	jak	v ZUŠ,	tak	i	v divadle.	Tanečníky	a	zpěváky	čeká	také	ví-
kendové soustředění.
Držte nám palce a určitě přijďte na představení, které se bude konat  
12.	prosince	2014	od	19:00	v Jiráskově	divadle.

Připravujeme
Datum Čas Název akce Místa akce

30.	11.	2014 16:00 Adventní koncert Jiráskovo divadlo 
Hronov

2.	12.	2014 18:00 3.	žákovský	koncert Malý sál Jiráskova 
divadla Hronov

12.	12.	2014 2 výchovné koncerty Jiráskovo divadlo 
Hronov

12.	12.	2014 Vánoční koncert Jiráskovo divadlo 
Hronov

Informace	o	ZUŠ	Hronov	najdete	také	na	www.zushronov.cz	
Bc.	Josef	Vlach,	ředitel	ZUŠ	Hronov

Zveme na výstavu studentských fotografií
Pro letošní podzimní a zimní období připravili žáci Střední školy propa-
gační	tvorby	a	polygrafie	Velké	Poříčí	v prostorách	nově	zrekonstruované	
školní	jídelny	a	zároveň	výstavní	haly	výstavu	svých	fotografických	prací,	
která jistě stojí za zhlédnutí.

Karolína Kubcová
SŠPTP Velké Poříčí, www.ssptp.cz

Těšíme se na Vánoce!
Málo platné, každoročně to bývá stejné. V létě nám připadá, že do Vánoc je 
fůra času, ale jak se postupně blíží zima, najednou máme napilno. Říkáme 
si znovu a znovu, že letos žádnému vánočnímu šílenství nepropadneme, ale 

nakonec mu rádi podléháme. To kouzlo nás vždy znovu polapí. A proč by 
to	vlastě	mělo	být	jinak?	Vždyť	v	každém	z	nás	je	kousek	dítěte,	které	se	těší	
na všechny ty vůně, barvy, třpyt, dárky a pohodu. 
Mnozí z nás máme doma už léta tutéž vánoční výzdobu. A třeba si ani ne-
víme rady s tím, co a jak změnit. A právě pro takové jsou výbornou inspira-
cí vánoční výstavy, kde můžeme načerpat spoustu nových nápadů. Těchto 
výstav v našem regionu se již tradičně zúčastňují se svou expozicí budoucí 
aranžérky	a	aranžéři	ze	Střední	školy	propagační	tvorby	a	polygrafie	Velké	
Poříčí. 
A protože jsou šikovní, mladí a moderní, jsou i jejich výrobky nápadité  
a	originální.	Také	se	vyznají	v	současných	trendech.	Letos	letí	růžová,	šedá	
a třpytivý umělý sníh, kombinují se pastelové tóny v různých odstínech 
modré,	fialové	a	bílé.	Celkově	jsou	letošní	ozdoby	světlejší	a	jemnější.	Tra-
dičními barvami Vánoc však přesto zůstává zlatá, červená a zelená. Výbor-
nou	volbou	pro	výzdobu	interiéru	jsou	také	přírodní	materiály.	Vždyť	krása	
je v jednoduchosti. Překombinovaných a kýčovitých výrobků máme ostat-
ně kolem sebe i tak dost.
Nu, teď už tedy nastal čas, kdy se můžeme dát do přípravy první vánoční 
výzdoby – adventního věnce. Přinášíme vám tedy návod na trochu jiný, 
zajímavý a na výrobu nenáročný věnec. Musíme si obstarat polystyrénový 
základní	 věneček,	 4	 svíčky,	mech,	umělý	 sníh,	 lepidlo	 (herkules)	 a	 tavicí	
pistoli. Na ozdobení potom potřebujeme celou skořici, badyán, bodlá-
ky a vánoční přízdoby. Spodní část věnce natřeme herkulesem a posype-
me umělým sněhem. Do polystyrénového věnce zapichujeme po vnější  
a vnitřní straně bodláky, které přilepujeme tavicí pistolí. Potom připevní-
me	4	svíčky,	střed	ozdobíme	mechem,	přidáme	vánoční	přízdoby,	voňavý	
badyán a skořici. 
Pak už jen v bytě najdeme to nejvhodnější místo, kde se bude náš věnec 
nejlépe vyjímat. Teď už nám zbývá „jen“ napéct cukroví, uklidit, naleštit 
svícny, vyžehlit ubrusy na slavnostní vánoční stůl a především slavnostně 
se	naladit.	Tak	tedy	krásné	Vánoce	a	hodně	zdraví	v novém	roce	2015!

Ivana	Krtičková	a	Mgr.	Renata	Lelková
SŠPTP Velké Poříčí, www.ssptp.cz

Vycházky seniorů
První vycházce v říjnu opět přálo počasí 
V	pondělí	6.	října	jsme	zahájili	podzimní	vycházky.	Tuto	jsme	naplánovali	
krátkou. Sraz jsme měli v Hronově na náměstí. Sešlo se nás osm. Vyrazili 
jsme	přes	park,	Lískami	do	Žabokrk.	První	zastávka	byla	u	bývalé	 tvrze,	
dnes opuštěného domku na vršku. O tomto místě existuje pověst, kterou 
jsme si vyslechli. Pokračovali jsme přes Střezinu upravenou cestou. I o tom-
to místě existuje zajímavé vyprávění. Příroda kolem se začíná podzimně 
barvit a navozuje pohodovou náladu. Druhá zastávka byla u informační 
tabule. Dál jsme pokračovali  na Kozínek. Zde jsme se rozdělili do dvou 
skupin. Jedna pokračovala podél silnice na Mýto, druhá po cyklostezce  
a vracela se také na Mýto. Po dobrém obědě jsme dohodli program pro 
příští týden. Všichni byli příjemně naladěni, takže padala řada námětů na 
další vycházky. 

Další seniorská vycházka nás zavedla do Malé Čermné 
Zde jsme se byli podívat v kostnici. V Pondělí je sice zavřeno, ale řádová se-
střička, která tam uklízela, nás pozvala dovnitř a pustila nám český výklad. 
Z kostnice jsme se šli podívat ke skanzenu, který je nedaleko. Pak kolem 
hřbitova jsme šli po cestě kolem lanové dráhy ke kostelíčku na vrchu nad 
cestou. Zde někteří našli různé houby. Další zastávkou byla vyhlídka nad 
lázeňským parkem. Na tomto místě bych měla pochválit účastnice, které 
mají zdravotní problémy především s klouby, že statečně vyšlapaly až na-
horu. Prý si sáhly na samé dno sil, ale brzy na to zapomněly. Zvláště pak  
v cukrárně u zmrzliny. Prošli jsme lázeňský areál a vraceli se do Čermné. 
Zde se ve velice pěkné restauraci většina poutníků odměnila smaženou ry-
bou. Zpátky jsme jeli autobusem.

SPOLKY 

G
R

A
FI

C
K

Á VÝSTAVA 
STUDENTSKÝCH PRACÍ

od 21. října 2014 
v prostorách školní jídelny

Vystavované fotografie studentů čtvrtého, třetího a druhého ročníku 
oboru propagační design a nástavbového oboru reprodukční grafik.
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První listopadová vycházka nás zavedla do Police nad Metují 
Sešlo	 se	 nás	 15	 a	 vyrazili	 jsme	 vrchní	 cestou	nad	Ochozem	do	 Suchého	
Dolu.	Přivedla	nás	přímo	k	dřevěné	kapličce,	která	v	roce	2010	vyhořela	
do základu a o dva roky později byla znovu postavena. Sešli jsme k léčivé 
studánce Panny Marie, napili se  léčivé vody a kolem křížové cesty zamířili 
ke Klůčku. Zde bývá krásný pohled na město a okolí. Tentokrát se zde vá-
lel  mlžný opar. Ale polní cesta do Police byla velice příjemná. 

Táňa Thérová

Betlémské světlo
Myšlenka předávání Betlémského světla vznikla v Rakousku jako součást 
charitativní akce. Předávání křehkého plaménku se díky skautským orga-
nizacím odtud rozšířilo do dalších zemí, a to nejen po celé Evropě. Poprvé 
plamínek	přicestoval	v	roce	1986	letadlem	z	místa	narození	Ježíše	Krista	–	
Betléma	–	do	rakouského	Lince.	K	nám	se	Betlémské	světlo	dostalo	hned	
po pádu čtyřicetileté komunistické vlády a v rukou českých skautů žijících 
v	exilu	k	nám	poprvé	připutovalo	v	prosinci	1989	až	pod	sochu	sv. Václava	
v	Praze.	V roce	1990	se	s	myšlenkou	Betlémského	světla	seznámili	brněnští	
skauti na vídeňském jamboree – mezinárodním setkání skautů a skautek  
z celého světa – a již na podzim téhož roku začali připravovat českou ver-
zi. Nosnou myšlenkou bylo a stále je ukázat členům skautských oddílů, že  
o Vánocích nejde ani tak o kupu dárků a cukroví, ale o to, prožít Vánoce 
v klidu a pohodě s těmi, které máme rádi a oni nás. Že mnoho radosti 
mohou udělat i bez peněz a svou chutí přispět k této atmosféře. A když  
k tomu přidají skautskou službu a roznesou Betlémské světlo ve svém okolí 
sousedům, zjistí, kolik zajímavých lidí s různými životními příběhy kolem 
sebe mají.
Pro Betlémské světlo se do Rakouska opět po roce vydají brněnští skau-
ti, kteří jej dopraví do České republiky. Při této příležitosti se v sobotu  
13.	12.	2014	ve	14	hodin	v	největším	vídeňském	evangelickém	kostele	na	
Lutherplatz	1,	Wien–Gumpendorf	koná	ekumenická	bohoslužba.

Následující sobotu bude za spolupráce dalších skautů rozváženo Betlémské 
světlo vlaky po naší vlasti. 
Skauti však světlo nerozvážejí jen vlakem, ale přinášejí ho zejména do kos-
telů, na náměstí měst, na radnice a přímo do domovů našich spoluobčanů. 
Zde se již mezi skauty zapojuje veřejnost, ale i jednotlivci, kteří se chtějí na 
této akci podílet. Mít doma Betlémský plamínek a nenechat ho zhasnout po 
dlouhé cestě pro ně znamená stát se součástí nekonečného řetězu domovů 
propojených symbolem naděje a duchovního poselství vánočních svátků. 
Stát se poslem pokoje, přinést toto světlo jako dar lidem ve svém okolí  
a zapojit se do velké rodiny lidí dobré vůle, to je pro některé lidi dnes vel-
kým vánočním přáním a radostí. 
(Seznam vlaků rozvážejících Betlémské světlo je uveřejněn spolu s další-
mi důležitými informacemi na internetových stránkách: 
www.betlemskesvetlo.cz.)

M. Cvejn

Římskokatolická farnost Hronov a Velké Poříčí
Advent a Vánoce 2014
1.	prosince	večer	vstupujeme	opět	do	doby	adventní,	která	má	být	nejen	
předvánočním shonem, ale i časem, kdy si uděláme čas na sebe sama. Ad-
vent je tradičně spojen se symbolem adventního věnce, na němž se každým 
týdnem rozsvěcuje nové světlo, které je tak stále intenzivnější, symbolizu-
je příchod skutečného Světla, Boha a jeho Syna. Adventní věnce, každý si 
může	přinést	ten	svůj,	budou	posvěceny	při	mši	sv.	na	1.	neděle	adventní,	
30.	listopadu.
Advent pak vrcholí slavením Vánoc, Slavností Narození Krista, tehdy si 
připomínáme ten největší dar, který dostalo celé lidstvo. Bůh posílá svého 
Syna, který se rodí na svět jako malé dítě. On nám přináší to nejvyšší po-
znání Boha, bere na sebe všechnu bolest celého světa, otevírá nám věčnost, 
může být světlem pro každý lidský život. Radost z narození Ježíšova inten-
zivně zaznívá třeba ve známých tónech a slovech Rybovy mše vánoční. Ta 
nás zve spolu s pastýři na symbolickou cestu do Betléma, městečka, kde 
se před dvěma tisíciletími Ježíš narodil. Vánoční doba pak ještě pokračuje  
a jejím druhým vrcholem je svátek Zjevení Páně, kdy do Betléma přichá-
zejí tři perští mudrci jako první zástupci národů celého světa. Oni se Bohu 
klanějí a děkují mu za to, že se naplnila dávná touha lidí po životě s Bohem. 

RANNí ADVENTNí MŠE SV. PŘI SVíČKáCH – tzv. roráty, zvláště jsou 
zvány	děti.	13.	12.	sobota,	6.30,	kostel	ve	Velkém	Poříčí.
VÁNOČNÍ	MŠE	SV.	PRO	DĚTI	se	zpíváním	koled	–	Štědrý	den,	24.	12.	
v 15.00,	kostel	Hronov.	
PŮLNOČNÍ	MŠE	SV.	–	SLAVNOST	NAROZENÍ	PÁNĚ	–	Hronov	–	24	h. 
Při	této	mši	sv.	zazní	v provedení	sboru	a	orchestru	ZUŠ	ČESKÁ	MŠE	VÁ-
NOČNÍ	JANA	JAKUBA	RYBY	–	„HEJ	MISTŘE“.	
Ve	Velkém	Poříčí	bude	vánoční	mše	sv.	24.	12.	ve	22.00	hod.
25.12.	Boží	hod	vánoční,	26.	12.	sv.	Štěpán	–	po	oba	dny	mše	sv.	v Hronově	
v	8.00,	V.	Poříčí	v	9.45
NOVOROČNÍ	BOHOSLUŽBA	–	svátek	Matky	Boží	Panny	Marie,	Hronov	
1.	1.	v	8.00,	V.	Poříčí	9.45.
TŘÍKRÁLOVÁ	 BOHOSLUŽBA	 –	 slavnost	 Zjevení	 Páně,	 Hronov	 6.	 1.	 
v	17.00	hod.	

Pravidelné bohoslužby v kostele navštívení P. Marie ve V. Poříčí – neděle 
9.45,	středa	17.10;	kostel	Všech	svatých	v	Hronově:	neděle	-	8.00,	ostatní	
dny	(kromě	středy)	-	17.00

kontakty:	P.	Mgr.	Jaroslav	Jirásek		-	tel.	491483321,	737755480,	
j.jirasek@centrum.cz, aktuální informace na: hronov-farnost.webnode.cz

CÍRKVE 
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KULTURA 

Mateřská škola ve Velkém Poříčí Vás zve na tradiční

VÁNOČNÍ CINKÁNÍ
které se uskuteční

ve středu 17. prosince 2014 na náměstí městyse.
Průvod se zvonečky a světýlky vyjde od MŠ v 16 hodin. 

Zpívání pod vánočním stromem začíná v 16.30 hod.
K vytvoření té správné předvánoční atmosféry a pro zahřátí 

bude podáván horký čaj a svařené víno.

Více o Betlémském světle na www.betlemskesvetlo.cz 

I letos Vám skauti a skautky přinesou 

Betlémské světlo 

 „Sdílení štěstí vám 
přinese pokoj“. 
 

(Převzato ze 14. kapitoly listu Římanům 17–19 ) 

Malý plamínek, tento 
novodobý symbol Vánoc, 
jenž svou silou spojuje 
mnohá srdce, si můžete 
odnést nejen do svých 
domovů v   
 
neděli 21. 12. 2014. 
 
Dopoledne 9:30 – 10:30 
při mši v kostele 
Navštívení Panny Marie ve Velkém Poříčí. 
Odpoledne 16:00 – 18:00 náměstí Velké Poříčí, 
při příležitosti vystoupení Živého Betlému.             
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Sejdeme se 1. ledna 2015 v  17 hodin,

 v prostoru pod kostelem, ulice Školní
Připraveno bude malé občerstvení

Srdečně zveme
naše občany

a širokou veřejnost
na tradiční 

NOVOROâNÍ

OHNˇ OSTROJ
ve  Velkém  Poříãí

Kultura v okolí

ADVENTNí KONCERT
5.	12.	2014 v od	19:00	hodin
Kostel Sv. Vavřince Náchod
Vstupné: 180,-	Kč
Začátek	prodeje	je	13.	12.	v	Městském	informačním	centru.	
Vystoupí Kamila Nývltová, Tomáš Savka, Michaela Nosková

2.	ADVENTNÍ	SETKÁNÍ	U	VÁNOČNÍHO	STROMU	
NA MASARYKOVĚ NáMĚSTí V NáCHODĚ
7.	12.	2014 v 17.00	hodin	
Masarykovo náměstí Náchod
V programu účinkuje Církev bratrská

3.	ADVENTNÍ	SETKÁNÍ	U	VÁNOČNÍHO	STROMU	
NA MASARYKOVĚ NáMĚSTí V NáCHODĚ
14.	12.	2014 v 17.00	hodin	
Masarykovo náměstí Náchod
v programu účinkuje
Církev československá husitská a Českobratrská církev evangelická

4.	ADVENTNÍ	SETKÁNÍ	U	VÁNOČNÍHO	STROMU	
NA MASARYKOVĚ NáMĚSTí V NáCHODĚ
21.	12.	2014 v 17.00	hodin	
Masarykovo náměstí Náchod
v programu účinkuje
XXV. SVOBODNÝ ADVENT
„Advent je čas, abys věděl, že...“ komponovaný pořad náchodských církví
Městské divadlo Dr. Josefa Čížka - velký sál Výtěžek dobrovolného 
vstupného bude věnován Charitě pro domácí péči

NáCHODSKÝ VÝTVARNÝ PODZIM
31.	přehlídka	umění	regionu
GALERIE	VÝTVARNÉHO	UMĚNÍ	V NÁCHODĚ	
(ZÁMECKÁ	JÍZDÁRNA)	21.	11.	2014	–	4.	1.	2015

SVATOŠTĚPÁNSKÁ	KOLEDA	V BABIČČINĚ	ÚDOLÍ
26.	12.	2014
Vánoční koledování v ten pravý čas v podání dětí i dospělých z Folklor-
ního souboru Barunka z České Skalice. Zpívány budou známé i nově 
objevené zapomenuté kolední písně. Je to také to správné období, kdy 
vycházeli naši předci s Hrou na jesličky.

Informace z knihovny
Otevírací doba
Pondělí		 		8:00	–	11:00	a	13:00	–	18:00
Úterý	 		zavřeno	
Středa	 		8:00	–	11:00	a	13:00	–	18:00
Čtvrtek	 13:00	–	18:00
Pátek	 		8:00	–	11:00 
Kontakt:	knihovna@velkeporici.cz,	491 485 323

GALERIE 102
V prostorách knihovny nově vznikla možnost pořádat výtvarné či fotogra-
fické	výstavy.	V současné	době	máme	již	předjednané	čtyři	výstavy	na	pro-
sinec, leden, únor a březen. Pokud byste věděli o umělci z regionu, který by 
u nás rád vystavoval, odkažte ho prosím na nás.

Velké Poříčí čte dětem
Ve	 čtvrtek	 9.	 října	 jsme	 v  knihovně	 uspořádali	 čtení	 dětem.	 Četli	 jsme	
pohádku Cipísek od Václava Čtvrtka. Akce byla uspořádána na podporu 
projektu Celé Česko čte dětem. Dovolím si zde ocitovat text z  jejich in-
ternetových stránek www.celeceskoctedetem.cz: „Rodičovské předčítání 

 

 

 

Dovolujeme si Vás pozvat a požádat o spoluúčast na významné, 
každoročně pořádané charitativní akci, která probíhá na celém  

území České republiky a to již po patnácté.        
Letos proběhne v termínu od 6. 1. 2015 — do 11. 1. 2015. 

 

Pokud máte zájem pomoci lidem v nouzi 
 a zapojit se s námi do organizace sbírky, kontaktujte  nás: 

Farní charita Náchod, Mlýnská 189, 547 01  Náchod 

     Tel.: 491 433 499, 777 699 399, E-mail: charita.na@post.cz
  

Výtěžek sbírky je určen především na pomoc nemocným,  
osobám s handicapem, seniorům, matkám s dětmi v tísni a dalším 
sociálně potřebným lidem v regionech, kde Tříkrálová sbírka probíhá. 
Část této sbírky je určena také na charitní díla v České republice  
a v zahraničí. 

Děkujeme Vám všem,  
kteří se prostřednictvím 
této akce podílíte 
na pomoci lidem 
v nouzi. 
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je jedním z pilířů emočního, morálního a myšlenkového vývoje dítěte. 
Na začátku nového tisíciletí, kdy dětské zábavě kraluje odosobněný svět 
počítačů, internetu a televize, musíme začít pracovat na záchraně lidského 
prvku v komunikaci mezi rodiči a dětmi. Televize dítě neobejme, nepřitulí 
se, neodpoví na jeho dotazy. Každý z nás si uvědomuje, že jde o moudrý 
a přirozený kontakt s dítětem,  o neocenitelný vklad do malého člověka. 
Prohlubují se vzájemné vazby, roste důvěra v rodiče, dítě se cítí v bezpečí, 
důležité a milované. Rozšiřuje se jeho slovní zásoba, myšlenkové obzory, 
postupně získává pozitivní závislost na knize. Malá časová investice může 
pro dítě znamenat nesrovnatelný přínos. Některé účinky se projeví ihned, 
některé ve svém důsledku až za několik let, některé ještě později. Ale všech-
ny budou veskrze pozitivní.“ 
Na akci přišlo okolo třiceti lidí (dětí s  rodiči či prarodiči). Akci budeme 
opakovat po Novém roce.

Nové knihy za září a říjen:
Svět přírody pro zvídavé kluky a holky: knížka v penále (Jennings, Terry)
Ekologická a environmentální výchova: učební text k průřezovému tématu 
Environmentální výchova podle Rámcového vzdělávacího programu pro 
základní vzdělávání (Matějček, Tomáš)
Ekologie a ochrana životního prostředí: pro gymnázia (Šlégl, Jiří; Kislinger, 
František;	Laníková,	Jana)
Environmentální činnosti pro předškolní vzdělávání (Jančaříková Kateřina) 
Iveta	Bartošová:	tichá	píseň	(Graclík,	Miroslav;	Nekvapil,	Václav)
Stín banyánu (Ratnerová, Vaddey)
Zdislava a ztracená relikvie aneb Tři zločiny, které rozřešil královský proku-
rátor Oldřich z Chlumu (Vondruška, Vlastimil)
Nejhorší	den	v životě	třeťáka	Filipa	L.	(Braunová,	Petra)
Rošťák	Oliver	a	korále	pro	mořskou	vílu	(Braunová,	Petra)
Dětský ilustrovaný atlas Evropa: pro malé školáky (Fantová, Petra)
Kat lidumil (Hanibal, Jiří)
Konečně	se	rozhodni	(Gillerová,	Katarína)
Kouzlo voodoo (Drijverová, Martina)
Láska	s chutí	pelyňku	(Řeháčková,	Věra)
Loutka	(Stevensová,	Taylor)
Na dosah ruky: kapitán Exner opět na scéně! (Erben, Václav)
Noční tep (Mazáč, Tonda)
Oči	sfingy:	nový	pohled	na	prastarou	zemi	na	Nilu	(Däniken,	Erich	von)
Poklad posledního draka (Brezina, Thomas)
Potkala jsem léčitele (Pilarová, Eva; Doubrava, Jaroslav)
Schirmerova	legie	smrti:	z	historie	pluku	SS	Wotan	(Kessler,	Leo)
Šest let (Coben, Harlan)
Loupež	v zrcadlovém	(Sol,	Mira)
Tři vteřiny (Roslund & Hellström)
V měsíci máji (Javořická, Vlasta)
Zůstaň	se	mnou	(Formanová,	Gayle)
Azurové nevěry (Nachtmanová, Petra)
Bídníci: zkrácená verze pro mládež (Hugo, Victor)
Dějiny neřesti: po stopách Josefíny Mutzenbacherové (Ehrlichová, Anna)
Kočičí gen (Brezina, Thomas C.)
Mámy (Pittnerová, Vlasta)

Manželky,	milenky,	zoufalky	(Lanczová,	Lenka)
Marco (Adler-Olsen, Jussi)
Po Praze chodím (Nepil, František)
Vraždy s monogramem (Hannah, Sophie)
Přízrak (Nesbo, Jo)
Selekce (Cassová, Kiera)
Tribunál	smrti	(Gordon,	Noah)
Válka a chtíč – Sex a američtí vojáci za II. světové války ve Francii (Roberts, 
Mary	Louise)
Zlá krev (Sandford, John)
Ženské pohyby (Obermannová, Irena)
Bolesti zad jako životní realita (Hnízdil, Jan; Beránková, Blanka)
Zaříkávač nemocí – chcete se léčit nebo se uzdravit? (Jan Hnízdil)
Bouře	(Brown,	Graham; Cussler,	Clive)
Na první pohled (Steel, Danielle)
Nostradamus	(Gerson,	Stéphane	)
Vraní dívka 2: Hladový oheň (Sund, Erik Axl)

Nově odebíráme spotřebitelský časopis D Test
číslo	11/2014	se	zaměřuje	na	srovnání	kočárky	a	chytré	telefony
číslo	10/2014	porovnává	vlastnosti	myček,	zdrojů	světla	a	jablečných	džusů

Knihy k rozebrání
V knihovně je nově vytvořen regál pro vyřazené knihy. Přijďte nás navštívit 
a možná si nějakou vyberete a odnesete domů.

A. Šimek

Velké Poříčí za 1. republiky
Lidové zvyky v období Vánočních svátků
Když nastane prosinec, těší se děti na Mikuláše. Ten v předvečer svého svát-
ku nakoupí darů a pak je roznáší. Rodiče nebo větší sourozenci přestrojí se 
za Mikuláše, zatlučou metlou na okno, zazvoní zvonečkem, čert zachřestí 
řetězem a oba vkročí vážně do světnice. Strach z nich mají však jen ty nej-
menší, větší děti již dobře vědí, kdo to je a těší se jen na dary. Kde Mikuláše 
nečekají, tam pověsí si děti mošny, kabáty i punčochy na okno a usínají 
v blahé naději, že jim bude naděleno. 
Na	den	sv.	Barbory	(4.	prosince)	ulomovaly	dívky	třešňové	větvičky,	dávaly	
do sklenky s vodou, postavily na teplé místo a pozorovaly, zda do Štědré-
ho dne vykvetou. Rozkvete-li na třešňové větvičce květ, dívka se do roka 
provdá.
Pak nastanou vánoce, nejmilejší svátky. Časně ráno, ještě za šera chodily 
děti otloukat stromky. Bílým, mlhavým jitrem nesl se jejich zpěv: „Stro-
mečku, vstávej, umyj se, ustroj se, je Štědrý den.“ Někdy se ještě drží půst. 
Toho dne přinášela hospodyně na stůl topinky, kousky chleba, opíkané 

Tipy na nové knihy, které byste v naší knihovně rádi našli, za-
sílejte na e-mail: knihovna@velkeporici.cz nebo nám je sdělte 
přímo v knihovně.
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v troubě nebo i na plotně a potírané česnekem. O topinky se mezi sebou 
dělili. Každý si měl pamatovati, s kým měl díl. Bloudil-li pak někdy a vzpo-
mněl na něj, jistě cestu našel. K obědu býval ukrop a hrách. I děti se postily, 
ač žádné z nich nespatřilo nikdy zlaté prasátko. Odpoledne snesl hospo-
dář s  půdy betlém. Dnes už jej mají málokde. Za to stromeček, ověšený 
jablky, ořech, cukrovím a různými lesklými cetkami, strojí se dětem dosud 
téměř všude. A když první hvězda zaleskla se na ztemnělé obloze, začínala 
večeře. Nebyla bohatá, až se jedlo devatero jídel. Někde dosud zachová-
vají tradiční výběr jídel: houbová polévka, chlupaté knedlíky s houbami, 
jáhlové knedlíky, hrách, vařené sušené švestky a křížaly. Dnes večeří se též 
kapr, v chudších rodinách uzenáče neb jiné ryby, káva nebo čaj s vánočkou, 
kakao, závin. Když pak došlo na ovoce, krájela se jablka přes jádra a každý 
dychtivě očekával, co bude, hvězdička, či křížek, je-li jablko zdravé, či čer-
vivé, a podle toho usuzoval na své budoucí zdraví. Podobně bylo i s ořechy. 
Kdo rozlouskne zkažený, bude stonat.  Zbytky od jídel dávaly se na den sv. 
Štěpána pod strom, aby hodně rodil. Po večeři se rozsvítí stromeček, pod 
nímž jsou uchystány dárky. 
Je zajímavo, že na Štědrý den se zachovalo nejvíce starých zvyků, obyčejů 
a pověr. Při večeři se dává pozor, kdo z členů rodiny nemá stínu. Ten prý 
do roka zemře.
Velká děvčata chodila do dřevníku pro polínka, nepočítaný počet jich při-
nesla a teprve ve světnici spočítala. Byl-li počet sudý, vdají se příštího roku, 
je-li lichý, zůstanou svobodná. Jiná šla po večeři ven, třásla stromem a vo-
lala: „Třesu, třesu bez, ozvi se mi pes, kde můj milý jest. Ozvi se mi v tu 
stranu, kam se jistě dostanu.“  Také chodila na rozcestí a poslouchala s které 
strany pes zaštěká. Jinde lili roztavený kus olova do studené a z podoby, jež 
vystydlé olovo vytvořilo, soudili, co je v příštím roce čekává. Také střevícem 
házeli přes hlavu. Obrátil-li se špičkou ven, půjdou z  domu, obrátil-li se 
špičkou do světnice, zůstanou doma.
Poslední den v roce Silvestr, oslavuje dosti hlučně a vesele obyčejně v hos-
tincích. Některé spolky pořádají silvestrovské zábavy. Tak končí rok, aby 
udělal místo roku Novému, kdy příbuzní a známí vzájemně si přejí zdraví 
a vše dobré.

(Obecní	kronika,	r.	1930)

Péče o duševní zdraví
Rozhovor s paní Martinou Chocholáčovou z občanského sdružení Péče  
o duševní zdraví, které nově zřídilo svou pobočku v Náchodě, Tyršova 59. 

Vaše občanské sdružení „Péče o duševní zdraví“ definuje svůj cíl jako po-
moc duševně nemocným. Jak si tuto vaši pomoc máme představit?
Jsme	sociální	službou.	Naším	základním	mottem	je:	POMÁHAT	DLOU-
HODOBĚ	DUŠEVNĚ	NEMOCNÝM	LIDEM,	ABY	MOHLI	ŽÍT	V	PRO-
STŘEDÍ	PODLE	SVÉ	VOLBY,	SPOKOJENĚ	A	CO	NEJSAMOSTATNĚJI.		
Tedy především jde o to, abychom lidem s duševní nemocí pomohli řešit 
problémy a překážky, které nám všem klade každodenní život, ale které se 
takto nemocným lidem mohou zdát kvůli jejich onemocnění nepřekonatel-
né anebo jim je jejich nemoc neumožňuje nahlédnout. Může to být napří-
klad hrozící ztráta bydlení z důvodu zadlužení a neschopnosti tyto dluhy 
splácet, neuhrazené složenky, které člověk ve zhoršeném stavu nezvládne 
dojít včas zaplatit. Často jsou tito lidé náchylní k braní si půjček. Jsou vlast-
ně	snadným	terčem	pro	firmy,	co	nabízejí	rychlé	půjčky…	My	jim	může-
me	pomoci	v	praktických	věcech,	jako	je	právě	již	zmíněná	oblast	financí	
(pomoc se sestavením splátkového kalendáře, pomoc s vyřízením dávek, 
invalidního	důchodu…),	nácvik	jak	pečovat	o	domácnost,	nácvik vaření.	
Zvládat tyto běžné, každodenní věci. Dále můžeme klientům pomoc s vy-
hledáváním volnočasových aktivit, přátel a zapojení se do společenského 
života…
To znamená, že jezdíte po domácnostech?
Ano, jsme terénní služba. Máme možnost jít přímo ke klientovi do místa, 
kde se cítí bezpečně, do jeho domácnosti nebo si sjednat schůzku třeba 
v kavárně. Může přijít také za námi na pobočku. Vlastně na prvních schůz-
kách se sjednává, jestli naše služba může být něčím klientovi nápomocna, 
domlouvá se společný cíl spolupráce. (V opačném případě se snažíme najít 
jinou vhodnou službu). Stává se, že si naši sociální službu lidé zaměňují na-

příklad s psychiatrickou péčí - my nemůžeme ordinovat léky, ale můžeme 
pomoci s tím, aby si je ten člověk zvládl třeba pravidelně brát tím, že mu 
pomůžeme vytvořit nějaký vhodný plán užívání apod. Nebo se můžeme 
bavit o nemoci a projevech, aby klient, a pokud s tím souhlasí, tak i jeho 
rodina, měli co nejvíce informací. Terénní pracovník může doprovodit du-
ševně nemocného člověka k lékaři, na úřad. Snažíme se mu pomoci najít 
volnočasové aktivity, pomoci s hledáním vhodné práce apod. My mu ne-
nahradíme přátele, ale snažíme se společně hledat cestu. Nejlepší je, když 
se podaří najít zdroj pomoci přímo v blízkém okolí toho člověka. Tak, aby 
mohl, když to řeknu jednoduše, v rámci možností žít za své, ve svým a po 
svým. 
Poskytujete skupinové terapie?
Skupinovou terapii neděláme. To je úkolem psychologů, kteří vedou indi-
viduální, či skupinové terapie My jsme službou sociální, která ale může li-
dem pomoci nějakého psychologa najít. Do budoucna bychom ovšem rádi 
poskytovali skupinové aktivity pro lidi s duševním onemocněním. Pobočka 
v Náchodě funguje od září - do konce tohoto roku je hlavním úkolem tzv. 
síťování	-	obcházíme	zařízení	a	vlastně	dáváme	zprávu,	že	tu	jsme.	Až	bu-
deme mít určitý počet klientů, kteří by měli zájem o společné aktivity, tak 
bychom chtěli udělat pravidelnější skupinová sezení, aby se lidé s podobný-
mi problémy mohli společně setkávat a sdělovat si své zkušenosti navzájem, 
dokázali si navzájem poradit. Pro představu můžeme dělat třeba skupinové 
nácviky komunikace (prakticky si přehrát zatěžující situaci – např. objed-
nání si instalatéra, dojednání si s ním, co je třeba vše opravit, sjednat cenu 
opravy atd.). Třeba i vyřídit obyčejnou věc na poště. Když je člověk oslaben 
zhoršeným psychickým stavem, může se bát vyjít i z  domu a jít zaplatit 
složenku apod.
K tomuto účelu je dobrá kavárna Láry Fáry tady v Náchodě. 
Ano, nabízí vlastně pracovní nácviky lidem s mentálním postižením (naší 
cílovou skupinou jsou lidé s vážným duševním onemocněním), ale dovedu 
si představit vzájemnou spolupráci.
Poslední dobou stále slyšíme o stresu, který na nás ze všech stran útočí. 
Přesto jsou duševně nemocní lidé jakýmsi tabu. Čím si myslíte, že to je? 
Proč jsou duševně nemocní přijímáni tak odlišně oproti fyzicky nemoc-
ným?
Myslím si, že to je strach z něčeho neznámého. V historii byli duševně ne-
mocní dokonce označováni za posedlé ďáblem. Běžní lidé o těchto nemo-
cech neměli moc informací. Například, když měl někdo takto nemocného 
v rodině, tak se to kolikrát ani nepojmenovalo nahlas. 
Lidé to tedy spíše skrývají, než aby to řešili.
Je tam asi hodně strach z odmítnutí okolí, dále si nemocný nemusí při-
pouštět, že by se jednalo o psychiatrické onemocnění - potlačení vlastní 
nemoci. Občas se stává (zvláště, když se přihodí nějaký incident, jako např. 
ona	nešťastná	událost	zabití	duševně	nemocnou	ženou	studenta	ve	žďárské	
škole), že sama média podají informace tak, že by bylo vhodné zavřít tyto 
lidi s duševním onemocněním do léčeben a izolovat je.  
Dříve to tak vlastně bylo. Že všichni byli v léčebnách.
Ano, aby nebyli vidět. Reforma psychiatrie počítá s terénními týmy. V te-
rénním týmu by měli pracovat psychiatrické sestry (ideálně i psychiatr)  
a sociální pracovníci. Cílem je, aby měl duševně nemocný člověk zajištěnou 
péči v místě, kde žije a nemusel do léčebny tak často. Když se člověku, který 
je doma, zhorší psychický zdravotní stav, tak ten terénní tým by to měl včas 
zachytit a pokud možno předejít hospitalizaci v psychiatrické léčebně. Te-
rénní tým může být v kontaktu s ambulantním psychiatrem (pokud k tomu 
dá klient souhlas) a upozornit ho na zhoršení stavu jeho pacienta – lékař 
může rychleji reagovat. Naší prací vlastně může být i příprava krizového 
plánu. To je snaha o to, aby klient sám (příp. rodina, blízké okolí, pracovník 
terénního týmu) rozpoznal projevy, které předcházejí zhoršení jeho stavu, 
a včas si dokázal říci o pomoc.
Jak poznáme, že problematické chování některých lidí je pouze stinným 
znakem jejich povahy nebo že se už jedná o duševní chorobu?
To se z jednoho setkání nedá rozpoznat. Primárně jde o to, že chování 
překročí přes nějakou míru. Většina klientů, kteří k nám přijdou, už mají 
stanovenou diagnózu (ambulantním psychiatrem, v  psychiatrické léčeb-
ně). A pakliže okolí má pocit, že je nějaký člověk duševně nemocný a není 
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v odborné péči, můžeme se ho pokusit nakontaktovat na lékaře, popřípadě 
kontaktovat sociální odbor města, policii nebo nás.
Jak můžeme pomoci duševně nemocným v našem okolí my jako laici? 
Tím, že budeme mít zájem. Tím, že ho v tom nenecháme být, ale pokusíme 
se ho přesvědčit, aby došel k lékaři. Můžeme mu nabídnout podporu, že jej 
doprovodíme k lékaři, navštívíme spolu sociální službu, kde nám poradí, 
co dál...
A asi nejednat s nimi s nějakým despektem.
Určitě.	Je	to	prostě	člověk,	který	má	nějaký	zdravotní	omezení.	Ale	je	léči-
telné. Dá se to zjednodušeně přirovnat např. k cukrovce. Člověk s ní žije po 
zbytek života. Nevyléčí se sice, ale potřebuje mít správně nastavenou léčbu, 
brát léky pravidelně a mít dietu. Přeneseno je to podobné u člověka s du-
ševní nemocí. Také musí docházet k lékaři, brát pravidelně léky a pečovat  
o své duševní zdraví. Důležité je, aby ten člověk nezůstal osamocený.
A ta izolace je dnes asi veliké riziko.
Ano, takový člověk se může vyhýbat společnosti ze strachu, jak bude oko-
lí reagovat. Je náročné asi říci: „mám takovéto psychiatrické onemocnění  
a	nechovejte	se	ke	mně…„	to	už	ten	člověk	musí	mít	náhled	na	tu	nemoc,	si	
myslím. A jsme zase u toho, když má člověk cukrovku, to si nějak spíš do-
vedeme představit. To, že musí mít dietu atd. a pak - sice s jistým omezením 
funguje... Kdežto, co s  člověkem, který má např. schizofrenii? To si moc 
nedovedeme představit, že se to také dá nějak zvládnout... Strach z těchto 
duševních nemocí ze strany společnosti určitě je - možná pramení z ne-
dostatku informací, možná z předsudků, možná jen, že bychom v žádném 
případě nikdo z nás nechtěli, aby se to stalo nám, nebo našim blízkým ...
Více informací a kontakty na Občanském sdružení Péče o duševní zdraví 
naleznete na www.pdz.cz

Rozhovor vedl A. Šimek

Hodnocení fotbalového podzimu našich nejmenších 
fotbalových přípravek
Předpřípravka děti 2008 a mladší
Tento podzim se u našich nejmenších rozjel pilotní projekt, který nemá 
obdoby v celé České republice. Je to soutěž předpřípravek. Tuto soutěž hrají 
ti nejmenší. Všichni to jsou „školkové děti“, kteří ještě chodí do mateřských 
školek. Společně s  naším družstvem jsme se utkali ještě s  dalšími osmi 
mančafty z celého okresu Náchod. Jejich nasazení, vitalita a hlavně radost 
ze vstřelených branek společně s  jejich rozzářeným obličejem je pro nás 
trenéry hřejivým pocitem dobře vykonané práce. Musím ještě poznamenat, 
že letos v září jsme přivítali dalších dvanáct malých fotbalistů. Je to fajn mít 
plné hřiště malých špuntů.
Mladší přípravka 2006 a 2007 
Po loňské skvělé sezóně nám odešlo pět hráčů do starší přípravky. Muse-
li jsme tedy sáhnout po mladších ročnících a ty postupně zabudovat do 
našeho nového mančaftu. Změna nastala prakticky na všech místech naší 
sestavy počínaje gólmanem, obránci ale i útočníky. Opět jsme sehrávali mi-
strovské zápasy formou turnajů, v každém takovém turnaji nás čekala tři 
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velmi kvalitní mužstva, se kterými jsme se střetávali. Naším bolavým mís-
tem v těchto zápasech byl vždy prospalý začátek utkání, potom jsme vždy 
museli soupeře dohánět. Většinu zápasů se nám podařilo zvítězit. V  této 
kategorii	jsme	nádherně	vyvážili	ročníky	2006	a	2007,	nejednou	jsme	sáhli	
dokonce i do naší „předpřípravkové líhně“ a dali šanci i těm nejmenším, 
kteří určitě nezklamali a mile nás všechny překvapili. Dalším velkým plu-
sem je obrovská divácká podpora v zápasech. Jezdí s námi rodiče dětí, kteří 
vezmou s sebou i prarodiče, kamarády. 
Co nás čeká?
Přes zimní pauzu budeme, pokud počasí dovolí, trénovat na umělce za ško-
lou. Samozřejmostí jsou zimní halové turnaje. Tentokráte jsou přihlášeny 
turnaje ve Velké Jesenici, v České Skalici, v Jaroměři a určitě společně s tre-
néry okolních družstev ještě vymyslíme nějaký ten přátelský tréninkový 
zápas nebo dokonce i turnaj. 
Na závěr bychom chtěli poděkovat všem dětem, rodičům, trenérům a příz-
nivcům poříčského fotbalu a popřát všem krásné Vánoce a do nového roku 
hodně zdraví, štěstí, pohody a radosti ze vstřelených branek doplněné krás-
nými úsměvy našich nejmenších.

Trenéři	Martin	Vlček,	Radek	Rak,	Karel	Köhler	a	Pavel	Grund

Podzim fotbalové starší přípravky
Omlazené	mužstvo	starší	přípravky,	tedy	ročníky	2004	a	2005,	se	celý	pod-
zim snažilo navázat na velmi úspěšný loňský ročník krajského přeboru. 
Chtěli jsme hrát fotbal se spoustou přihrávek, což se nám docela dařilo. Bo-
hužel jsme se potýkali se střeleckou smůlou, mnoho zápasů jsme prohráli 
rozdílem jednoho gólu. Všechna utkání byla pro nás velmi těžká, zkušenos-
ti z těchto utkání určitě využijeme .
Naše	mužsto:	Patrik	Pašťálka,	 Josef	Kubeček,	Ondra	Rak,	Štěpán	Grund,	
Adam Pavlíček, Šimon Macek, Michal Řehůřek, Filip Vlček, Ondra Tluk, 
Viktor Plšek, David Krombholz, Marek Dostál, Šimon Klimeš, Kristýna 
Friedová, Adam Přibyl, Štěpán Adam
Musíme mužstvo za výkony pochválit a už se těšíme na fotbalové jaro.

Trenéři	Pavel	Grund,	Erik	Krombholz,	
Martin Vlček a fotograf Míra Macek

Hodnocení podzimní části krajského přeboru 
mladších žáků 
Podzimní část krajského přeboru kluky zastihla ve výborné formě. Po třech 
kolech nadstavby, která se výsledkově nezapočítává, jsme v hlavní soutěži 
sehráli	21	zápasů	-	z	toho	10	zápasů	jsme	vyhráli,	3x	byla	remíza	a	8x	jsme	
prohráli.	Celkem	jsme	získali	33	bodů	a	to	považujeme	za	velký	úspěch.

Pořadí Tým Zápasy V  P Skóre Body
1 Slovan Broumov 21 20  0 82:17 61

2 Náchod 21 16  5 68:21 48

3 TJ Velké Poříčí 21 10  	8 24:32 33
4 MFK Nové Město n. M. 21  8 10 28:36 27
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V minulé sezóně jsme s mužstvem, ve kterém byl pouze jeden hráč naro-
zený	v	r.	2001,	sehráli 	těžké	zápasy	a	většinou	jsme	prohrávali	právě	díky	
věkovému náskoku soupeřů. Věděli jsme, že v tomto ročníku s hráči na-
rozenými 	r.	2002	a 	r.	2003	bychom	mohli	být	výsledkově	úspěšnější.	To	
se naplnilo. Škoda, že hned v úvodu sezóny potkaly zdravotní problémy 
jednoho	z	nejlepších	hráčů,	Filipa	Goise.	Přejeme	brzké	uzdravení	a	návrat	
na hřiště!
Kluky musíme pochválit především za kolektivní pojetí fotbalu. Samo-
zřejmě byly zápasy, se kterými jsme nemohli být spokojeni a kde výkon 
nebyl dobrý. Dokázali jsme se vždy hned zvednout a příště zase zabojo-
vat. V některých utkáních kluci překvapili nejen soupeře, ale i nás trenéry. 
Například ve dvou zápasech s Náchodem rozhodl o vítězství nejvíce právě 
kolektivní	duch	mužstva,	chuť	poprat	se	s	papírově	silnějším	soupeřem.	
Za největší úspěch považujeme remízu s nejsilnějším mužstvem ve skupině 
-  Slovanem Broumov - v posledním kole. Tento tým jinak všechny zápasy 
ve skupině vyhrál. Remíza s tímto týmem by nebyla možná, kdyby naši 
kluci nenechali na hřišti všechny síly.
Tým	občas	tvořilo	i	14	hráčů,	což	byla	také	změna	oproti	minulému	roč-
níku, kdy jsme sestavu lepili a měli mnohdy jen jednoho hráče na střídání. 
Nové přírůstky do našeho týmu zapadly velmi dobře jak do kolektivu, tak 
i herně. Je potěšující, že v našem klubu přibývá dětí a je třeba si toho vážit 
vzhledem ke konkurenci dalších sportů a zájmových aktivit, které dnes děti 
mají na výběr.
Ještě jednou gratulujeme mužstvu k podzimním výkonům a celkovému 
úspěšnému výsledku, choďte trénovat i přes zimu, zdokonalujte se, těšíme 
se na další práci s Vámi.

Vaši trenéři Aleš, Jarda a Standa

Podzim 2014
Listí	na	 stromech	zežloutlo	a	 začalo	opadávat.	Ze	 šňůr	u	kiosku	zmizely	
dresy, pod přístřeškem jsou vyrovnané lavičky. Z fotbalových branek zmi-
zely sítě. Celotýdenní ruch na fotbalovém hřišti utichl. Skončil další díl ne-
konečného	seriálu	–	tentokrát	s	názvem	–	PODZIM	2014.
Díky snaze a ochotě rodičů, dětí a hlavně trenérů se oddílu podařilo ob-
sadit téměř veškeré mládežnické kategorie. Podrobnější zprávu o činnosti 
našeho fotbalového potěru doplní šéftrenér poříčské mládeže – Martin Vl-
ček. Já bych si dovolil pouze ve stručnosti shrnout informace o účinkovaní 
našeho dorosteneckého týmu a družstev mužů.

Dorost
Po	vcelku	úspěšné	sezoně	2013-2014	opustili	družstvo	hráči	ročníku	naro-
zení	1995.	Mužstvo	nadále	nastupuje	v	Krajské	soutěži.	Zdálo	se,	že	se	vše	
podaří úspěšně zvládnout a jejich místa doplnit mladšími hráči. Bohužel 
realita	byla	 jiná.	Z	původního	původně	18	členného	kádru	zůstalo	 těsně	
před	zahájením	soutěží	torzo	13	hráčů.	Zbylých	5	hráčů	ukončilo	činnost	
pro nedostatek volného času, z důvodu totálního vytížení anebo z důvo-
du mně neznámých. Bohužel se několikrát stalo, že dorostenci nastupovali 
k	zápasům	v	9	nebo	10	hráčích.	Snaha	se	mládežníkům	rozhodně	nedala	
upřít,	ale	na	lepší	než	6	místo	ve	skupině	to	nestačilo.	V	jarní	části	soutěže	
budou dorostenci nastupovat ve skupině „O umístění“. Nejlepším střelcem 
týmu	byl	Matěj	Středa	se	6	zásahy.	Poděkování	patří	trenérům	Mírovi	Mi-
kušovi a Petrovi Beranovi.
Tabulka – PODZIM 2013
1.	Tatran	Hostinné	 30b.
2.	RSCM/Č.Skalice	 29b.
3.	TJ	Rudník	 28b.
4.	Úpice/Rtyně	 12b.

5 FK Jaroměř 21  7 10 23:37 25
6 Trutnov 21  5 13 22:51 18
7 RSCM Rozkoš 21  4 13 20:45 16
8 Č. Kostelec 21  4 15 15:43 14

MUŽI B
Mužstvo mužů B nastupuje v Okresní soutěži. Soutěž se rozrostla v této 
sezoně	na	9	účastníků.	Druhým	rokem	se	úspěšně	daří	díky	komunikaci	
Míry	Mikuše	a	Ládi	„Vašona“	Šimka	ml.	Zařazovat	do	zápasů	naše	dodros-
tence.	V	průměru	k	zápasům	nastupovali	2-3	hráči	dorosteneckého	věku.	
Tahounem	a	špílmachrem	mužstva	byl	Míra	Lelek,	kolem	něho	se	střídavě	
dařilo	 i	 dalším	hráčům.	 Střelcem	mužstva	 byl	 Patrik	Berger	 s	 9	 trefami,	
svoje	dospělé	góly	si	zaznamenali	i	dorostenci	Kuba	Gois	a	Šimon	Marek.	
Za mne pouze lituji, že svoje účinkování v mužstvu ukončili Zdeněk Bitnar 
a	Kuba	Venclík.	Poděkování	patří	Láďovi	 “Vašonovi“	Šimkovi	ml.	 za	 čas	
věnovaný přípravě mužstva.
Tabulka – PODZIM 2013
1.	Sokol	Božanov	 24b.
2. Sokol Heřmánkovice 22b.
3.	TJ	Velké	Poříčí	„B“	 16b.
4.	Sokol	Stárkov	 13b.
5.	Jiskra	Martínkovice		 13b.
6.	Sokol	Zábrodí	 7b.
7.	Sokol	Otovice	 5b.
8.	Sokol	Křinice	 4b.
9.	Sokol	Ruprechtice	 3b.

MUŽI A
Do sezóny mužstvo vstoupilo pod vedením trenéra Zdeňka Burdycha  
a vedoucího týmu Josefa Hurdálka. Jako posily se hlásili na začátku sezony 
Jirka Dobýval a v průběhu sezony i Jan Hubka.
Jinak byl kádr stabilizovaný. Do sezóny naši muži vstoupili remizovým zá-
pasem	na	hřišti	Mezilesí	 (1:1).	Pak	však	 začala	 spanilá	 jízda,	 kterou	 sice	
přibrzdilo	 „televizní“	utkání	 v	 derby	 s	 SK	Babí	 (prohra	 1:2).	Zbylých	 11	
utkání však naše mužstvo vyhrálo a díky této bilanci se po podzimní části 
nacházíme	na	první	příčce	Okresního	přeboru.	Za	zmínku	stojí,	 že	o	30	
branek	 z	 celkových	50	 se	podělili	Michal	Vít	 (10	branek),	 Jirka	Dobýval	
(12	branek)	a	poříčský	snajper	Petr	„BIMBO“	Závada	(18	branek).	Zároveň	
Petr Závada vévodí tabulce střelců v Okresním přeboru. Další informace, 
videa,	 forografie,	 sestavu	 můžete	 dohledat	 na:	 http://kopeme-za-fotbal.
gambrinus.cz/tymy/makroregion-2/nachod/tj-velke-porici	
Tabulka – PODZIM 2013
1.	TJ	Velké	Poříčí	„A“	 34b.
2.	FK	Náchod	„B“	 25b.
3.	SK	Babí	 22b.
4.	Jiskra	Machov	 22b.
5.	Loko	Meziměstí		 22b.
6.	Slavoj	Teplice	n.M.	 21b.
7.	Jiskra	Česká	Skalice	 19b.
8.	Sokol	Hejtmánkovice	 19b.
9.	Sokol	Velká	Jesenice	 19b.
10.	Slovan	Broumov	„B“	 19b.
11.	TJ	Velichovky	 14b.
12.	TJ	Červený	Kostelec	„B“	 13b.
13.	TJ	Dolany	 8b.
14.	Sokol	Mezilesí	 7b.

Na závěr bych tradičně rád poděkoval předsedovi oddílu Petru Beranovi, 
sekretáři oddílu Františkovi Jakoubkovi, všem členům výboru, trenérům, 
hráčům, rodičům. Za perfektní zázemí manželům Šimkovým, za dobré pití 
a jídlo rodině Stolinových.
Poděkuji také všem větším, menším i těm nejmenším sponzorům, bez kte-
rých bychom nemohli fungovat. A samozřejmě všem příznivcům a fanouš-
kům poříčské kopané. Věřím, že po sezóně budeme naši činnost hodnotit 
opět pozitivně.

SPORTU ZDAR A POŘÍČSKÉ KOPANÉ ZVLÁŠŤ !!!
Otto Tóth

5.	Meziměstí/Teplice		 12b.
6.	TJ	Velké	Poříčí	 10b.
7.	SK	Babí		 5b.		
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RŮZNÉ

Vážení spoluobčané
Po	nedávných	komunálních	volbách	2014	 jsme	vstoupili	 již	do	 sedmého	
volebního	období	naší	novodobé	samostatnosti.	Čas	letí	a	po	24	letech	sa-
mostatné obce je tu příležitost ohlédnout se a zavzpomínat na to, co někteří 
staří pamětníci pomalu zapomínají a mnozí mladší už ani nevědí. V listo-
padu	1989	jsem	se	účastnil	první	ustavující	schůze	OF	v Hronově	jako	je-
diný zástupce z V. Poříčí. Jako patriot obce jsem si uvědomoval jedinečnou 
příležitost, která se nabízí pro osamostatnění od Hronova. Byli však i takoví 
spoluobčané, co mě od toho úmyslu zrazovali ba i zastrašovali. Tato myš-
lenka	měla	svůj	počátek	již	v roce	1968,	kdy	naši	občané	zejména	tehdejší	
MUDr.	 Bohumil	 Jirásek,	 architekt	 Josef	 Vojnar,	 Josef	 Pašťálka	 Kopečák,	
můj otec Josef Cvejn, Václav Domašínský a další, kteří založili přípravný 
výbor a pracovali na odtržení obce od Hronova. Následná okupace naší 
vlasti vojsky Varšavské smlouvy a normalizace tuto jejich aktivitu ukončila.
Jako předseda lidovců jsem spolu s místopředsedou Ing. A. Krmašem a dal-
ším patriotem Františkem Čejchanem zakládal Občanské forum (dále OF) 
ve Velkém Poříčí a získávali jsme spoluobčany ochotné ke spolupráci. Tak 
jsme jako lidovci měli velký podíl na založení OF v naší obci.
Ustavující	 schůze	 OF	 se	 konala	 v  zasedací	 místnosti	 Obecního	 domu	 
12.	ledna	1990	za	účasti	29	občanů.	První	veřejné	zasedání	OF	se	konalo	
v kinosále	Obecního	domu	26.	ledna	1990	za	účasti	350	spoluobčanů.	Dne	
29.	1.	1990	bylo	vydáno	programové	prohlášení	se	4	body:	1)	osamostat-
nění	obce,	2)	zlepšení	občanské	vybavenosti,	3)	vytvoření	podmínek	pro	
kulturu	a	tělovýchovu,	4)	postupná	realizace	dalších	požadavků.	Schůzka	 
u	kulatého	stolu	na	MěNV	v Hronově	se	konala	2.	února	1990.	Do	rozšířené	
rady	MěNV	v Hronově	byli	 jmenováni	3	zástupci	za	Velké	Poříčí:	páno-
vé	František	Čejchan	(OF),	Václav	Cvejn	(ČSL)	a	Bohuslav	Lanta	(KSČ).	
Často ve vyhroceném jednání jsme tu obhajovali zájmy obce, přes rozdíl-
nou politickou příslušnost jsme byli především Poříčáci! Dodatečně asi po  
2 měsících byl jmenován do rozšířené rady ještě pan Jiří Šulitka, který zpo-
čátku samostatnost obce nepodporoval. Tím mu nechci upírat jeho poz-
dější zásluhy ve funkci starosty. Do pléna byla ještě jmenována paní Jitka 
Polická. Tito čtyři výše jmenovaní zástupci obce v radě MěNV v Hronově 
pak	nesli	po	celý	rok	1990	největší	 tíhu	všech	 jednání	až	do	počátků	sa-
mostatnosti. Když mluvím za sebe: Při svém zaměstnání v ČKD Hronov 
jsem pracoval v OF ve V. Poříčí a v OF ČKD Hronov, jako předseda MO 
ČSL	ve	V.	Poříčí,	člen	rady	MěNV	v Hronově	a	člen	sociální	a	zdravotní	
komise (pan Čejchan byl ještě v pořádkové komisi). Kromě nedělí končil 
můj pracovní den pozdě večer včetně sobot a to bez nároku na odměnu. Ke 
konci	roku	1990	jsem	se	cítil	dost	unavený.	I	to	byla	cena,	kterou	někteří	
spoluobčané zaplatili za naši samostatnost. Proč někteří z  nás toho měli 
na starosti tolik? Tehdy bylo nutné zařizovat potřebné bez ohledu na čas, 
ochotných lidí nebylo mnoho a většina vyčkávala, jak to všechno dopadne.
Odborné	komise	OF	ve	Velkém	Poříčí	byly	ustaveny	12.	února	1990:
Organizační- pánové Brož, Ing. Krmaš, Čejchan, Šulitka a Cvejn. Finanční 
– paní Borčová a Ing. Zima. Stavební- paní Svobodová, p. Pajkrt, p. Kebort 
a Ing. Král. Zdravotní a ekologická- paní Skalová, Ing. Dvořáková, Ing. 
Beneš,	MUDr.	Král	 a	MUDr.	 Štěpánek.	 Právní-	 JUDr.	Umlaufová.	 Škol-
ská- paní Doležalová. Propagace- paní Roubalová a paní Marková. Práce 
s mládeží- pánové Hubka a Maršík. Hospodář paní Dušková. Práce těchto 
komisí položila základy pro vznik samosprávy a byla získána řada potřeb-
ných informací i zkušeností.
Referendum	k osamostatnění	obce	bylo	zahájeno	19.	března	1990	a	výsle-
dek	vyhlášen	na	veřejném	zasedání	OF	a	ČSL	v kinosále	Obecního	domu	
13.	dubna	1990:	1242	občanů	pro	t.j.	73,6	%,	proti	bylo	7	%	a	zbytek	občanů	
nebyl doma zastižen nebo jim to bylo lhostejné. Konečné schválení žádosti 
o	osamostatnění	na	plenárním	zasedání	MěNV	v Hronově	dne	5.	září	1990.
První novodobé svobodné volby do zastupitelstva ve Velkém Poříčí se 
konaly	24.	listopadu	1990	s následujícím	výsledkem:	1.	ČSL	–	6	mandátů	
(39,28	%),	2.	OF	–	5	mandátů	(36,85	%),	3.	ČSS	–	4	mandáty	(23,86	%).	
Volební	účast	85,48	%.	Byli	zvoleni	následující	zastupitelé:	MUDr.	Jan	Král	

(ČSL),	Jiří	Šulitka	(OF),	Ing.	Josef	Král	(OF),	Jiřina	Doležalová	(OF),	Marie	
Hajná	(ČSL),	Václav	Cvejn	(ČSL),	Ing.	Antonín	Krmaš	(ČSL),	Jitka	Polická	
(ČSL),	František	Čejchan	(OF),	Karel	Kebort	(ČSL),	RNDr.	Renata	Štěpán-
ková (ČSS), Ing. Bohuslav Dvořák (OF), Milada Martincová (ČSS), Bedřich 
Němeček (ČSS) a Mgr. Stanislava Suková (ČSS). Starostou byl zvolen pan 
Jiří Šulitka, místostarostou paní Jitka Polická a do rady RNDr. Renata Ště-
pánková, František Čejchan a Václav Cvejn. 
Tímto článkem jsem chtěl stručně připomenout aktéry tehdejších událos-
tí a poděkovat jim za to, co vykonali pro samostatnost naší obce. Někteří 
z  nich pracovali v  zastupitelstvu ještě v  minulém období, někteří z  nich 
pracují ještě v současném zastupitelstvu. Když se dnes rozhlédnu po našem 
městysi, tak přes všechny prožité trable to tenkrát nebylo nadarmo a těší 
mě, že jsem se na tom mohl podílet. Podrobně jsem události popsal na  
16	stranách	rukopisu	ve	vázané kronice	obce	formátu	A4	založené	v roce	
1990.
Pak přišla další volební období, přicházeli a odcházeli další zastupitelé, 
měnili se volební strany i kandidáti. O tom zas někdy příště. Dlouhodobá 
spolupráce	OF	(později	se	transformovalo	do	ODS)	a	KDU-	ČSL	má	v obci	
své historické kořeny a není to vůbec o stranách nahoře, ale o lidech, kteří 
si důvěřují a dlouhodobě spolupracují na obnově naší obce. Jsem spokojen, 
že se nyní na vedení Městyse Velké Poříčí podílí ještě více stran a věřím, že 
i budoucí spolupráce nově zvolených zastupitelů bude dobrá ku prospěchu 
občanů.  
Omlouvám se čtenářům, že řada čísel a údajů není zrovna záživná pro po-
hodové čtení, ale z hlediska historie to jsou důležitá data a bylo by škoda, 
aby se časem ztratily nebo fakta nějak překroutila. Tak zůstane alespoň ten-
to	článek.	Ve	Velkém	Poříčí	dne	10.	listopadu	2014

Václav Cvejn, zastupitel a kronikář

INZERCE

přestavby  •  servis  •  revize  •  montáže  •  údržba

LPG-servis
Trutnov

tel.: 608 973 214
www.lpg-servis.eu

Auto nA plyn
– jezděte levněji!

15,7 km

Velké Svatoňovice

PRODÁM KRÁLÍKY K CHOVU
Prodám králíčky na dokrmení po odstavení  
od	50	Kč/ks.	Vnitřní	chov	v	kotci.
Velké	Poříčí,	tel.:	725 042	250

Prodám rodinný dům
V Olšině ve Velkém Poříčí

cena dohodou
tel. 737 685 530
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SŠPTP Velké Poříčí, Náchodská 285

telefon: 491 485 041/e-mail: ssptp@ssptp.cz/web: www.ssptp.cz

Přehled oborů: polygrafické - výtvarné - služby

Tiskař na polygrafických strojích – studijní obor
moderní tiskové technologie, příprava a funkce
tiskových strojů, zpracování a zušlechťování tiskovin

Reprodukční grafik pro média – studijní obor
předtisková grafická příprava, multimediální prezentace 
a tvorba www stránek

Operátor tiskových technologií – učební obor
tisk na ofsetových, digitálních, tamponových 
a sítotiskových strojích

Grafický design – studijní obor (talentová zkouška)kresba, malba, typografie, fotografie, užitá grafika, výstavnictví

Interiérový a propagační design/Aranžér – učební obor
dekorační práce pro propagaci a bytové interiéry

Reprodukční grafik - jednoleté studium 
(pro absolventy učebních a maturitních oborů)
fotografie, výtvarná příprava, písmo, integrace obrazu 

a textu

Vlasová tvorba/Kadeřník – učební obor
dámský a pánský střih, účesová tvorba

pá 21. 11. 2014 od 9 do 17 h.
so 22. 11. 2014 od 8 do 12 h.

st 10. 12.  2014 od 14 do 17 h.

st 14. 1. 2015 od 14 do 17 h.

Dny otevřených dveří

Zveřejňujeme	OPRAVU:

PRODÁM  BYT   3 + 1 =  74 m2

Ve Velkém Poříčí
NOVÁ	KUCHYNĚ	+	NOVÁ	OKNA

k doptání	na	tel.	č.	734 496	863

Připravujeme

4. OBECNÍ PLES
ve Velkém Poříčí.
Uskuteční se v pátek 13. února 2015.

Místenky	se	budou	prodávat	na	Úřadě	městyse	od	15.	ledna	2015.

AUTOMAT NA MLÉKO
 v prostorách foyer školní jídelny

• Přístup 24 hodin denně
• Cena za litr 15 Kč

• Možnost stáčení do vlastních nádob 
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Společnost Saar Gummi Czech s.r.o. přeje 

všem svým zaměstnancům a obchodním 

partnerům příjemné prožití vánočních 

svátků a úspěšný nový rok.

Děkujeme Vám za projevenou důvěru

v uplynulém roce a do nového roku 2015

Vám přejeme hodně zdraví, štěstí,

osobních i pracovních úspěchů.

��� ���l���� v ro�� ����
a �od�� �drav� 

����� 

Jaroslav Bidlo

Vše nejlepší v roce 2015
a hodně zdraví 

přeje 

Vše nejlepší a hodně zdraví
v roce 2012

přeje 

Jaroslav Bidlo

PF 2015

Vše nejlepší v roce 2012
a hodně zdraví 

přeje 

Jaroslav Bidlo

Děkujeme Vám za projevenou důvěru
v uplynulém roce a do nového roku 2015
Vám přejeme hodně zdraví, štěstí,
osobních i pracovních úspěchů.

Děkujeme Vám za projevenou důvěru
v uplynulém roce a do nového roku 2015
Vám přejeme hodně zdraví, štěstí,
osobních i pracovních úspěchů.

PF 2015

spolupráci

MO KDU-ČSL ve Velkém Poříčí
pořádá tradiční již

46. LIDOVÝ PLES
v sobotu 31. ledna 2015 

v novém sále Obecního domu na náměstí ve Velkém Poříčí.

■	hudba	Michal	Meisner	ze	Dvora	Králové	n.	L.				■	začátek	ve	20	hodin	
■	vstupné	70	Kč				■	mládeži	do	16	let	nepřístupno

Společenský úbor, soutěž o ceny, domácí kuchyně.
Vstupenky	budou	v předprodeji	na	Úřadu	městyse.

Srdečně zveme naše občany i přespolní. 

 
NABÍZÍM SOUKROMÉ HODINY A DOUČOVÁNÍ 

ANGLICKÉHO JAZYKA VE VELKÉM POŘÍČÍ 
 

ROZSAH:  DĚTI MŠ, ŽÁCI ZŠ, PŘÍPRAVA NA MATURITU, DOSPĚLÍ 
 
Mám mezinárodní zkoušku z Aj a 
zkušenosti s výukou, jak v mateřské 
škole, tak se žáky ZŠ, SŠ i dospělými. 
 

 
KONTAKT: MICHAELA JANOUŠKOVÁ, TEL: 723 220 231,  

VELKÉ POŘÍČÍ 
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PŘIPRAVUJEME:

filmové vyprávění PUTOVÁNÍ RODNÝM KRAJEM

více na www.velkeporici.cz

NOVOROČNÍ OHŇOSTROJ (pod kostelem) 1. ledna v 17:00 hodin

Náměstí Velké Poříčí                                                                      

ŽIVÝ BETLÉM                                                                           
Déčko Náchod, MŠ Velké Poříčí, vstup volný

Sál Obecního domu                                                                         

POUTNÍCI                                                                                              
KONCERT COUNTRY VÁNOCE                                                                                      
vstupné 150,- Kč, v předprodeji 120,- Kč (na podatelně úřadu)

Sál Obecního domu                                                                             
BURZA KNIH                                                                                                            
pořádá Domov mládeže při SŠPTP, vstup volný

Neděle                                 

21. prosince 2014                         
16:00 hodin

Neděle                                  

28. prosince 2014                         
18:00 hodin

OBECNÍ PLES 13. února

Náměstí Velké Poříčí, Sál Obecního domu                                                                          

VÁNOČNÍ CINKÁNÍ                                                                   
ZPÍVÁNÍ ŽÁKŮ Z MŠ VELKÉ POŘÍČÍ, POSEZENÍ PRO SENIORY, vstup volný

Středa                                    

10. prosince 2014                         
18:00 hodin

Pátek                                    

12. prosince 2014                         
18:00 hodin

Středa                                    

17. prosince 2014                         
16:30 hodin

Úterý a Středa                                    

2. - 3. prosince 2014                         
14:00 - 18:00 hodin

MĚSTYS VELKÉ POŘÍČÍ

Sál Obecního domu                                                                                               

STRING SWING                                                                              
swing - jazzová kapela při ZUŠ Náchod, vstupné dobrovolné

Sál Obecního domu                                                                             

TANEČNÍ VEČER                                                                                                     
k tanci a poslechu zahraje kapela MODEUS, vstupné 50,- Kč

2. prosince 2014 -                            
2. ledna 2015

GALERIE 102 (Knihovna)                                                                                          

PAVLÍNA ŠKODOVÁ: KRESBY                                                                               
vernisáž proběhne v úterý 2. prosince v 17:00

prosinec
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Vstupenky na kulturní akce Náchodska

on-line na www.kupvstupenku.cz

jednoduše pohodlně

přehledně

Jen na profi lu Kupvstupenku.cz 
se dozvíte přesné časy zahájení předprodejů.



DALŠÍ	ČÍSLO	POŘÍČSKÉHO	ZPRAVODAJE	VYJDE	1.	ÚNORA	2015

Poříčský	zpravodaj	vydává	městys	Velké	Poříčí,	Náměstí	102,	549	32	Velké	Poříčí,
IČO	654451,	pod	evid.	č.	MK	ČR	E	14490

Příspěvky	zasílejte	nejpozději	do	15.	dne	měsíce	před	datem	výroby.
Výtisk zdarma.

E-mail: velkeporici@velkeporici.cz
www.velkeporici.cz

Foto:	Jiří	Mach,	Úřad	městyse	Velké	Poříčí
Tato	tiskovina	byla	zhotovena	v	rámci	odborné	výuky	žáků	Střední	školy	propagační	tvorby	a	polygrafie	ve	Velkém	Poříčí.

Příjemné sváteční chvíle, štěstí, zdraví 
a spokojenost v novém roce 2015

                       přeje
                Městys Velké Poříčí

PF 2015PF 2015


